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zastupitelů n Informace
o rekonstrukci mostu v Kozle

n Kdy se vrátí děti do závodské
mateřinky? n Seznamte se

s letošními držiteli
Ceny města Beroun

eřejné  zasedání  Zastupitelstva 
města Beroun, které se konalo 

v pondělí 17. října v podvečer, mělo 
po složení slibu všech svých jedna-
dvaceti členů na programu zejména 
volbu  rady  města,  místostarosty/ů 
a starosty, dále zřízení výborů zastu-
pitelstva a volbu jejich členů.

V  zastupitelstvu  zasedlo  oproti 
uplynulému volebnímu období osm 
nových  zastupitelů  -  Petr  Horák, 
Hana Kašparová, Eva Kotrčová, Ra-
dek Lhotka, Zuzana Machová, David 
Minařík,  Václav  Roztočil  a  Barbora 
Skálová.  Zastupitelé  si  na  úvod 

V

Z městské policie…
n  Nové záchranné vesty
      a házecí lana pro strážníky

Strážníci městské policie 
mají nové vybavení, které rozšíří 
možnosti jejich práce. Jedná se 
o dvě záchranné vesty a házecí 
lana. Strážníci je mohou uplatnit 
například při záchraně tonoucí-
ho na Berounce, při velké vodě, 
při záchraně lidí a vytažení lodí 
pod jezem. Vesta i lano se hodí 
i v zimě v případě, když se někdo 
proboří do zamrzlé řeky. Podob-
né situace se na Berounce bohu-
žel stávají a městská policie bývá 
na místě první. V minulosti jste 
se v Radničním listu mohli dočíst 
například o strážnících, kterým 
se podařilo zachránit tonoucího, 
nebo o případech, kdy při velké 
vodě sjížděli vodáci Berounku 
a uvízli pod jezem. Vybavenost 
městské policie je pro takové pří-
pady na místě. n

Noví berounští zastupitelé složili slib

n Na berounských dětských hřištích přibyly v letošním roce desítky nových herních prvků. A vznikla 
i dvě zcela nová hřiště. Jedno z nich najdete od října ve vnitrobloku obytného komplexu Berounská 
brána za komunitním centrem v Bezručově ulici. Pro děti jsou připraveny prolézačky, závěsné dvoj-
houpačky a věžové sestavy se skluzavkou. Toto hřiště je určeno jak pro děti z mateřské školky, tak pro 
veřejnost. O dalších novinkách na dětských hřištích se dočtete na straně 4. n

odsouhlasili,  že  rada  města  bude 
mít  sedm  členů  a  ve  vedení  města 
budou tři uvolnění zastupitelé - sta-
rosta a dva místostarostové a že způ-
sob  hlasování  bude  aklamací.  Post 
starostky obhájila Soňa Chalupová, 
posty  místostarostů  Michal  Mišina 
a Dušan Tomčo. Dalšími členy rady 
města  byli  zvoleni:  Eva  Chlumská, 
Olga  Chocová,  Irena  Mastná  a  Da-

vid  Minařík.  Předsedou  Finanč-
ního  výboru  ZM  byl  zvolen  Viktor 
Burkert  a  členy  Petra  Grubnerová, 
Zdeněk  Kot,  David  Krátký  a  Věra 
Mastná.  Kontrolní  výbor  ZM  bude 
pracovat  ve  složení  Václav  Roztočil 
(předseda),  Simona  Boldi,  Zdeněk 
Bydžovský,  Josef Pavlis a Luboš Zá-
lom. Všichni zastupitelé s výjimkou 
Václava  Roztočila  a  Luboše  Záloma 

budou moci v následujících čtyřech 
letech  působit  v  roli  oddávajících 
při  svatebních  obřadech.  Jako  „ur-
čený zastupitel“ pro spolupráci při 
pořizování  územně  plánovacích 
dokumentací  byla  schválena  Irena 
Mastná.

Všech  dvacet  jedna  zastupitelů 
v  krátkosti  představujeme  uvnitř 
Radničního listu na str. 3. n
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Beroun na termínovaných vkladech za devět měsíců získal téměř 2 miliony korun
n V lednu letošního roku město uzavřelo měsíční 
termínované vklady na 80 milionů korun. Ty po 
třech čtvrtletích přinesly městské pokladně zisk 
ve výši 1,86 milionu korun. Finanční odbor jed-
ná s bankou na další formě spolupráce tak, aby 

výnosy byly pro město co nejvýhodnější. „Jsem 
velmi ráda, že jsme k realizaci termínovaných 
vkladů pro dočasně „volné“ prostředky přistou-
pili. V době očekávaných vyšších výdajů na chod 
města je tento zisk vítaný. Finanční prostředky, 

které jsme získali z termínovaných vkladů, navýší 
rozpočet města na příští rok. Na co konkrétně se 
peníze použijí, ještě nelze říct. Rozpočet na rok 
2023 se teprve začíná připravovat,“ uvedla sta-
rostka Soňa Chalupová. n

Park v Košťálkově ulici na Velkém sídlišti

n Most přes Kačák byl v havarijním stavu, nyní se pracuje na jeho rekonstrukci.

ekonstrukce mostu přes potok Loděnice, který Berouňáci znají spíše pod 
lidovým názvem Kačák, je v plném proudu. Průchod bude s ohledem na 

stavební práce uzavřen do konce letošního roku. Most přes Kačák byl v hava-
rijním stavu a nebyl způsobilý pro provoz vozidel. Nebyla tak možná dopravní 
obsluha osady V Kozle, která je důležitá zejména v případě nějaké živelní po-
hromy, např. při zatopení cyklostezky Po stopách českých králů.

Rekonstrukce zahrnuje kompletní opravu nosné konstrukce, mostních 
pilířů i mostovky. Barevné provedení mostu bude s ohledem na požadav-
ky CHKO decentní – šedá mostovka se zeleným zábradlím.

Opravený most bude bezpečně sloužit jak turistům, tak místním oby-
vatelům. Ti budou mít navíc po dokončení opravy zajištěnou regulérní 
únikovou cestu přístupnou pro záchranáře. n

R
Most přes Kačák obsadili stavaři

Autobusové přístřešky ochrání 
antikorozní vrstva

a  autobusovém  nádraží  pro-
bíhá  v  současné  době  opra-

va  korozí  napadených  ocelových 
konstrukcí přístřešků. Jak vyplývá 
ze  znaleckého  posudku,  který  si 
město  nechalo  zpracovat,  firma, 
která  dodala  přístřešky  pro  auto-
busové  nádraží  před  sedmi  lety, 
nedodržela  technologický  postup 
uvedený v projektové dokumenta-
ci.  Ocelové  konstrukce  přístřešků 
tak  nebyly  opatřeny  ochrannou 
vrstvou zinku a pouze práškovým 
vypalovacím lakem.

Protože  však  dodavatelská  fir-
ma  zanikla  bez  právního  nástup-
ce,  není  vzniklou  škodu  na  kom 
vymáhat, shodují se právníci. Ná-
klady na opravu tedy zaplatí město 
ze svého rozpočtu.

Finance na opravu budou podle 
informací  vedení  města  vybrány 
zpoplatněním  parkoviště  na  býva-
lém autobusáku. To se vybudovalo 
také  ze  Švýcarských  fondů,  stejně 
jako samotné autobusové nádraží. 

N Parkoviště bylo plánováno zpoplat-
nit  již  dříve,  ale  výdělek  z  výnosu 
parkoviště se mohl použít pouze na 
údržbu toho, co bylo z dotace vybu-
dováno.  Nyní  je  možnost,  kde  tyto 
peníze použít. Parkoviště bude fun-
govat v režimu P+R tedy 20 Kč/den.

Opravu  provádí  hostivická  fir-
ma  Vöröš  Petr,  která  na  nanášení 
protikorozní ochranné vrstvy spo-
lupracuje s ostravskou výzkumnou 
laboratoří.  Ta  také  navrhla  celý 
technologický  postup,  aby  bylo 
zaručeno,  že  k  podobné  situaci 
v  budoucnu  nedojde.  Konstrukce 
všech autobusových přístřešků se 
postupně  musí  opálit,  otryskovat 
a  na  takto  připravený  materiál 
se  nanese  zinkohliníková  vrstva, 
základní  nátěr  a  nakonec  vrchní 
nátěr.

Pokud bude příznivé počasí bez 
teplot pod bodem mrazu, měly by 
práce  skončit  do  konce  letošního 
roku. V opačném případě se s do-
končením počítá na jaře. n

n Park v Košťálkově ulici, který již několik měsíců mohou obyvatelé Velkého 
sídliště využívat, se postupně stále rozšiřuje. Před Střední zdravotnickou školou 
proběhla regenerace trávníků a vidět jsou již také nové květinové záhony s trval-
kami, travinami a keři. K nim přibydou ještě lavičky a lehátka. Nakonec přijdou 
na řadu mlatové cestičky. Celý park přispěje k lepšímu vzhledu lokality. n

vanáctimetrová  cihlová  roz-
hledna  na  berounském  vr-

chu Děd musela být na konci září 
uzavřena.  Důvodem  je  její  velmi 
špatný stav. Narušena je zejména 
nosná konstrukce schodiště čítají-
cího celkem 56 schodů.

Při dalším používání by mohlo 
dojít  k  jeho  propadnutí  a  ohro-
žení  bezpečnosti  návštěvníků. 
V případě této téměř 130 let staré 
rozhledny  však  bohužel  již  pou-
há oprava stačit nebude a město 
Beroun, které má stavbu ve svém 
majetku  pouhých  několik  let, 
bude muset přistoupit k její celko-
vé rekonstrukci.

Město  v  této  souvislosti  oslo-
vilo  ateliér,  se  kterým  spolupra-
covalo  na  návrzích  letního  kina 
a  lávky  v  Kozle.  Město  uvažuje 
nejen  o  opravě  rozhledny,  ale 
i o jejím možném navýšení. Kvůli 
vzrostlým stromům už rozhledna 
neplní svou funkci.

Rozhledna na Dědu byla 
i díky svému ztvárnění do podo-
by romantické věže v roce 2011 

D
Rozhledna na Dědu není přístupnáRekonstrukce berounských ulic

n Stavební práce pokračují i v podzimních měsících. V říjnu začala rekon-
strukce ulic Ke Kosovu a před uzávěrkou Radničního listu už se chystala 
také rekonstrukce ulice Družstevní. V době uzávěrky byla rovněž plánová-
na uzavírka části ulice Havlíčkova, a to od ulice Slapská po ulici Hradební. 
Více informací v aktualitách na webu města. n

vyhlášena v hlasování MF Dnes 
druhou nejkrásnější rozhlednou 
Prahy a Středních Čech hned po 
Petřínské rozhledně. Prvenství jí 
patří co se týče doby vzniku. Byla 
to totiž vůbec první rozhledna, 
kterou vybudoval Klub českých 
turistů, v tomto případě ve spolu-
práci s berounským okrašlovacím 
spolkem. n
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Představujeme zvolené zastupitele města Beroun 
pro období 2022 - 2026

ově zvolené zastupitele, kteří budou hájit zájmy občanů našeho města následující čtyři roky, jsme požádali o krátké představení, 
o nastínění hlavního směru, kterým se chtějí jako zastupitelé zabývat a také o jejich fotografii. Představujeme vám dvacet jedna 

zastupitelů pro volební období 2022 – 2026 a jejich zaslané odpovědi. 
N
n BEROUN SOBĚ
Ing. Martin Veselý

Architekt,  projek-
tant.  Jako  zastupi-
tel se chci zaměřit 
na  udržitelný  roz-
voj  města.  Pojďme 
Beroun  o  poznání 
více  posunout 

k městu, které je přívětivější pro své 
občany a lákavější pro jeho návštěv-
níky.
Mgr. Adam Voldán

Do  zastupitelstva 
jsem  nyní  zvolen 
podruhé,  mezi 
má  témata  patří 
zásobování  vo-
dou,  energetické 
úspory  města, 

výsadby  stromů  a  školství.  Každé 
z oblastí se úzce věnuji i profesně 
a  věřím,  že  mohu  pomoci  svými 
znalostmi.
Mgr. Barbora Skálová, Ph.D.

Vystudovala  jsem 
finštinu a moderní 
dějiny,  ale  pracuji 
jako  softwarová 
vývojářka.  Jsem 
předsedkyní osad-
ního  výboru  Hos-

tím. V zastupitelstvu se chci věnovat 
školství, digitalizaci a budování dob-
rých vztahů s veřejností.
Mgr. Eva Kotrčová

Vystudovala  jsem 
speciální  pedago-
giku,  logopedii, 
psychopedii  na 
UK Praha a v obo-
ru  pedagogiky 
pracuji  celý  život. 

Se  školstvím  mám  bohaté  zkuše-
nosti.  Jako zastupitelka města bych 
se v následujícím volebním období 
chtěla zaměřit právě na školy, školky 
a kulturu.
Mgr. Hana Kašparová, MBA

Vystudovala  jsem 
ekonomii.  Mnoho 
let  jsem  pracovala 
jako ekonom a ma-
nažer mezinárodní 
společnosti  v  ně-
kolika zemích. Teď 

jsem konzultantkou. Chci se věnovat 
hospodaření města,  vztahy s veřej-
ností a vzdělávání.
Václav Roztočil
Známá osoba ve sportovním dění 
jako  již  28  let  provozovatel  brus-

lařské školy, která 
naučila  bruslit 
tisíce dětí  základ-
ních  škol,  trenér 
ledního  hokeje 
žen  HC  Beroun-
ské  lvice.  V  osob-

ním životě projektant a dodavatel 
městských mobiliářů ve více jak 15 
městech.

n HNUTÍ ANO 2011 + NK
Ing. Michal Mišina

Jsem  v  zastupi-
telstvu  již  třetí 
volební  období 
a  pokračuji  ve 
vedení  města  na 
pozici  místosta-
rosty. Jsem profesí 

stavební  inženýr,  proto  mám  na 
starost  odbor  majetku  a  investic 
a hospodářskou správu.
Mgr. Emil Šnaidauf

42  let  jsem  byl 
učitelem,  nyní  se 
zabývám  projekty 
z  oblasti  ochrany 
přírody  a  životní-
ho  prostředí.  Jako 
zastupitel se zamě-

řím  na  oblast  životního  prostředí, 
dopravy,  školství,  kultury  a  služeb 
v turistickém ruchu.
Ing. Irena Mastná

Můj obor je archi-
tektura a pozemní 
stavby.  Působila 
jsem  jako  neu-
volněný  radní, 
určený  zastupitel 
pro  územní  plán, 

předsedkyně  komise  pro  územní 
plán  a  jednala  jsem  s  investory 
o  finančních  příspěvcích  na  infra-
strukturu.
Ing. Radek Lhotka

Mojí profesí je pro-
jekce  a  výstavba 
mostů  a  pozem-
ních  staveb.  Jako 
zastupitel  chci 
navázat  na  práci 
v  komisi  výstavby, 

věnovat se stavebním podnětům ve 
městě a podmínkám pro sportovní 
činnost mládeže.

n NEZÁVISLÍ BEROUŇÁCI
Mgr. Dušan Tomčo
Jsem  rodilý  Berouňák  a  záleží  mi 
na tom, aby se nám tu všem dobře 

žilo. Proto  již osm 
let věnuji svůj čas 
a energii práci pro 
město a jsem rád, 
že  v  tom  mohu 
pokračovat i v dal-
ších letech.

MUDr. Klára Šillerová
Jsem dětská  lékař-
ka - praktický lékař 
pro  děti  a  dorost 
s  vlastní  ordinací 
v Berouně. V zastu-
pitelstvu,  ve  kte-
rém  působím  od 

roku 2016, se chci především věno-
vat zdravotnictví a sociální oblasti.
Mgr. Olga Chocová

Celý profesní život 
jsem  strávila  ve 
školství.  Jako  rad-
ní  a  zastupitelka 
jsem  pracovala 
v  komisi  prevence 
kriminality  a  v  le-

topisecké  komisi.  Nadále  se  chci 
věnovat kromě školství také sociální 
oblasti a problematice seniorů.
Mgr. Eva Chlumská

Vystudovala  jsem 
Pe d a g o g i c k o u 
fakultu  UK  a  této 
profesi  se  věnuji 
již  25  let.  Oblast 
školství  je  mi  vel-
mi  blízká,  a  proto 

bych  i  nadále  svými  schopnostmi 
a  zkušenostmi  ráda  přispívala 
k jeho dalšímu zkvalitňování.

n ODS
RNDr. Soňa Chalupová

Komunální  poli-
tice  se  věnuji  od 
roku  1990.  V  no-
vém  volebním  ob-
dobí jsem obhájila 
post starostky, což 
je  velký  závazek 

vůči všem obyvatelům našeho měs-
ta.  Mou  hlavní  prioritou  pro  další 
období je udržitelný rozvoj Berouna.
Ing. Viktor Burkert

Berounský  rodák, 
vystudoval  gym-
názium  a  poté 
ČZU.  Člen  ODS, 
místopředseda 
místního sdružení, 
majitel rodinné fir-

my CMS v Berouně. Byl předsedou 
finančního  výboru,  v  této  oblasti 

by rád pracoval i v tomto volebním 
období.
David Minařík

Berounský  rodák 
a  patriot,  který 
v  tomto  městě 
prožil  celý  život. 
Profesně  působí 
v  dopravních  od-
větvích,  zejména 

v oboru bezpečnosti silničního pro-
vozu a komunikačních problematik.

n SPOLEČNĚ PRO BEROUN
Ing. Bc. Petr Horák

Odborník pro oblas-
ti  životního prostře-
dí,  správy  majetku 
a  sociálních  služeb 
se  zkušeností  prá-
ce  v  komunální 
sféře. V zastupitel-

stvu se chci zaměřit na oblast život-
ního  prostředí,  územního  rozvoje, 
správy majetku a sociálních služeb.
Mgr. Ondřej Šimon

V  profesním  životě 
se  věnuji  sociální 
a  finanční  oblasti, 
kde působím 11 let 
jako ředitel domova 
pro seniory. V tomto 
volebním období se 

chci zaměřit na oblasti, ve kterých se 
pohybuji,  tedy sociální,  zdravotní, fi-
nanční a věřím, že mám co nabídnout.

n LEPŠÍ BEROUN
Mgr. Luboš Zálom

Vystudoval  jsem 
informační  vědu 
na  Filozofické  fa-
kultě UK,  živím se 
jako  webový  vývo-
jář  na  volné  noze. 
Obecně  se  chci 

zaměřit na zhoršující se bezpečnost 
ve městě a kromě toho na neřešený 
rozvoj infrastruktury.

n LIDÉ PRO BEROUN
Zuzana Machová

Již 10 let pomáhám 
lidem  z  finanč-
ních  problémů, 
oddlužením  nebo 
záchrany jejich by-
dlení.  Myslím  si, 
že je chybou zamě-

řovat se jen na jednu oblast. Beroun 
má řadu problémů, které jsou potře-
ba vyřešit.
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n V barevném tónu s třídami jsou sladěné i koupelny, WC a šatny.

elkem 3 miliony korun má letos město ve svém rozpočtu na obno-
vu a rozšíření dětských hřišť. Nové herní prvky se od jara postupně 

instalují po celém městě na těch hřištích, kde je to s ohledem na prosto-
rové uspořádání možné. n

C

Na dětských hřištích jsou
desítky nových herních prvků

ateřská škole ve Vrchlického 
ulici na Závodí, která  je de-

tašovaným  pracovištěm  MŠ  Pod 
Homolkou,  po  rekonstrukci  uvítá 
opět děti. Nejprve budou v prvním 
listopadovém  týdnu  zprovozněny 
dvě třídy v původní budově mate-
řinky, kde se v době naší uzávěrky 
montoval  nábytek  a  ladily  už  jen 
drobné  detaily  před  zahájením 
provozu.  Nová  přístavba  bude 
otevřena  přibližně  o  2  -  3  týdny 
později. „Chtěli jsme provoz školky 
obnovit již v průběhu října, ale vy-
skytl se problém s dodávkou nové 
vzduchotechnické  jednotky,  bez 
které  není  možné  školku  otevřít. 
Proto  jsme  museli  otevření  odlo-
žit na začátek listopadu,“ vysvětlil 
místostarosta Michal Mišina.

Děti  nyní  získají  prostorné 
herny,  ve  kterých  bude  probíhat 
hlavní  výchova,  stravování  dětí 
i odpolední odpočinek na lůžkách. 
Na hernu navazuje vždy WC s umý-
várnou dětí a sprchovým koutem. 
Ke  každé  třídě  bude  samostatná 
šatna. Ta byla dosud jedna společ-
ná pro dvě třídy.

Mateřská škola ve Vrchlického 
ulici prošla od ledna komplexní re-
konstrukcí a rozšířením. Z původ-

ního objektu zbyly pouze obvodové 
stěny, stropní konstrukce a nedáv-
no zrekonstruovaná kuchyně. Vše 
ostatní  je  nové,  moderní  a  odpo-
vídá  všem  hygienickým  a  bezpeč-
nostním  standardům.  Objekt  má 
nový  krov,  instalovali  jsme  malý 
nákladní  jídelní  výtah,  k  němu 
byly  zakoupeny  i  termoporty  pro 
přepravu  jídel  z  kuchyně  do  tříd. 
Vyměnili  jsme  okna  a  zateplili 
celý  objekt.  Zároveň  došlo  také 
na  výměnu  a  rozšíření  vnitřních 
rozvodů  jednotlivých  instalací: 
vytápění,  plynu,  elektroinstalace, 
vody, kanalizace a vzduchotechni-
ky.  Po  zprovoznění  budovy  školky 
se  obnoví  i  zahrada,  kde  budou 
položeny  travní  koberce  a  nové 
herní prvky. n

Do mateřinky se
v listopadu vrátí děti
M

n V přízemí se děti mohou těšit na Hráškovou třídu.

n Každá třída bude mít vlastní šatnu.

n Pro nové dětské hřiště Na Cibulce byla vybrána herní sestava ve tvaru 
hradu se skluzavkou.

n Ve vnitrobloku ulic Třída Míru a Košťálkova přibyla závěsná houpačka, která 
je po kolotoči, pružinovém houpadle a kládové houpačce další letošní novinkou.

n O nové herní prvky se nyní na podzim rozšířilo hřiště v ulici Josefa Hory, kde byl 
umístěn interaktivní domeček, houpačka a kolotoč.
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ěší nás velký zájem a klad-
né  odezvy  na  nový  kalen-

dář  města,  který  je  tentokrát 
věnován  Berounu  na  starých 
pohlednicích. Kalendář si stále 
můžete  zakoupit  v  městském 
infocentru  nebo  v  místních 
knihkupectvích.

Pro  milovníky  Berouna 
máme ještě jednu dobrou zprá-
vu. V galerii Pěší zóna v Palacké-
ho ulici byla v říjnu instalovaná 
nová výstava, která navazuje na 
právě  vydaný  městský  kalen-
dář. Pevně věříme, že výstava si 
najde mezi obyvateli a návštěv-
níky  města  příznivce  a  udělá 
vám radost. n

Na kalendář navázala nová výstava
T

áci a rodiče z 2. ZŠ Be-
roun se sešli 8. října na 

akci Ukliďme svět, kterou jsme 
zaregistrovali pod názvem Za 
čistý Beroun. Pytle a rukavice 
jsme obdrželi od organizátorů 
úklidu ČSOP. Poučili účastníky 
o bezpečnosti a vypravili jsme 
se do terénu. Nejdříve jsme vy-
sbírali odpadky kolem naší školy. 
Dále jsme pokračovali až k řece 
Litavce. U řeky nám starší děti 
vysvětlily značky povodňových 
stupňů a přečetly nám vývěsní 
tabule s informacemi o fauně 
a flóře místní lokality. Děti bez-
pečně poznali ledňáčka, volav-
ku, čápa a užovku. Kolem koryta 
řeky jsme nacházeli odpadky 
nejrůznějšího charakteru. Lahve, 
plechovky, obaly, boty, kusy ob-
lečení a skleněné nádoby plnily 
naše pytle. Největší odpadky 
byly pneumatika a část krytu 
pouličního osvětlení, který vy-
táhli starší kluci přímo z vody. 
Počasí nám přálo. Akci jsme si 
užili a jsme rádi, že jsme pomohli 
naší přírodě kolem. Jana Šopej-
stalová, vedoucí přírodovědného 
kroužku n

Ž
Za čistý Beroun

ěsto  Beroun  ve  spolupráci 
se  společností  AVE  uspo-

řádá  tentokráte  v  podzimním 
termínu  v  sobotu  12.  listopadu 
dobrovolnickou  úklidovou  akci 
„Ukliďme Beroun“.

V případě zájmu o tuto akci kon-
taktujte do 7. 11.  Ing.  Jana Marka 
-  referenta  odboru  životního  pro-
středí Městského úřadu v Berouně 
(tel.: 311 654 274, e-mail: be4@mu-
beroun.cz), kterému nahlaste:
n Název organizace
n Lokalitu (místo), kterou chcete 
uklidit

V listopadu budeme uklízet Beroun
M n Počet účastníků

n Počet pytlů, kolik budete potře-
bovat na úklid
n Kontakt (telefon, e-mail) na or-
ganizátora úklidu.

Novinkou  letošního  úklidu  je, 
že budeme v souladu se zákonem 
a  trendy  v  oběhovém  hospodář-
ství a pro lepší využitelnost a re-
cyklaci  odpadů  sbírat  odpady 
utříděné  podle  těchto  druhů: 
plasty  do  žlutých  pytlů,  sklo  do 
zelených  pytlů,  kovy  do  průhled-
ných  pytlů.  Zbylý  nevytříditelný 
odpad pak do pytlů černých. Na-

hlaste tedy počet pytlů podle jed-
notlivých druhů (barev).

Na  základě  sdělených  údajů 
vám vydáme pytle ve dnech 9. lis-
topadu (středa od 8:00 do 17:00) 
a  10.  listopadu  (čtvrtek  od  8:00 
do  14:00)  na  Městském  úřadě 
Beroun, na odboru životního pro-
středí, Husovo nám. 68, v kance-
láři B 206 (Ing. Jan Marek, Lenka 
Hadáčková)  a  současně  sdělíme 
místo  pro  shromáždění  naplně-
ných pytlů pro odvoz.

Odbor životního prostředí 
MěÚ Beroun n

n Slavnostní setkání strážníků při příležitosti 30. výročí vzniku Městské policie Beroun.

n V Galerii Pěší zóna najdete novou výstavu.

ž  třicet  let  jsou  nedílnou 
součástí  života  v  Berouně. 

Dohlížejí na pořádek, bezpečnost, 
dodržování zákona a vyhlášek, po-

máhají při nejrůznějších situacích. 
Jsou to právě oni, kterým lidé čas-
to volají  jako prvním, když se do-
stanou do problému. O kom je řeč? 

O městské policii. V Berouně byla 
založena  před  třiceti  lety  a  od  té 
doby se posunula o velký kus do-
předu.  Dnes  je  neodmyslitelnou 

Městská policie oslavila 30 let od svého založení
U součástí  integrovaného  záchran-

ného  systému,  jak  při  nejrůzněj-
ších  událostech  již  mnohokrát 
prokázala.  Jako  příklad  můžeme 
uvést  nedávný  požár  v  jednom 
z  bytových  domů,  kdy  byli  stráž-
níci na místě jako první a odvedli 
profesionální  zásah,  za  který  si 
vysloužili  pochvalu  představitelů 
Hasičského  záchranného  sboru. 
Takové  případy  rozhodně  nejsou 
výjimkou.

Kulaté jubileum Městské poli-
cie Beroun se patří oslavit. A  tak 
se  strážníci  v  čele  s  jejich  veli-
telem  Alexandrem  Scherberem 
sešli v říjnu v obřadní síni radni-
ce,  kde  jim  starostka  Soňa  Cha-
lupová  i  představitelé  Policie  ČR 
a Hasičského záchranného sboru 
poděkovali  za  jejich  dosavadní 
činnost a skvělou spolupráci. n
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uzeum Českého krasu vydá-
vá  novou  publikaci  o  diri-

gentu  Václavu  Talichovi.  Autorem 
je PhDr. Milan Kuna, DrSc., rodák 
z nedalekých Zdic. Kniha s názvem 
„Václav Talich: dopisy“ bude 4. lis-
topadu  v  17:00  slavnostně  pře-
stavena  na  křtu,  který  proběhne 
v obřadní síni berounské radnice.

Kniha  představuje  berounské-
ho  dirigenta  světového  formátu 
ve  velmi  intimním  světle  pomocí 

Nová kniha představí Václava Talicha 
prostřednictvím jeho korespondence

M

letošním roce Mezinárodní hudební festival slaví 40. výročí svého vzni-
ku. I tentokrát se věrní diváci mohli těšit na prolog a šestici koncertů 

z hlavního programu festivalu. V listopadu zbývají už jen dva, ale rozhodně 
stojí za vaši pozornost. Už 1. listopadu v Kulturním domě Plzeňka vystoupí 
Ondřej Havelka a jeho Melody Makers a o týden později se můžete těšit 
na závěrečný koncert v podání Plzeňské fi lharmonie. Zahájení koncertů je 
vždy v 19:30 a vstupenky zakoupíte v berounském informačním centru. n

V
Talichův Beroun slaví letos 40. výročí

n Zahajovací koncert letošního 40. ročníku Talichova Berouna.

n Při pietním aktu u hrobu Václava Talicha připomněla odkaz slavného 
dirigenta historička Jana Čapková.

polek Cesta Česka představuje 
novou  poutní  cestu  spojující 

Říp  a  Blaník.  Poutní  cesta  Říp  – 
Blaník  byla  slavnostně  otevřena 
ve  středu  28.  září  v  prostorách 
Zámku  Dobřichovice.  Poutní  ces-
ta,  jejíž  motto  je  „Poznej  českou 
zemi a sám sebe,“ se skládá ze čtyř 
etap se samostatnými tématy k za-
myšlení a měří necelých 300 kilo-
metrů.  Trasa  navazuje  na  Poutní 
cestu Blaník – Říp, opět propojuje 
tyto dvě bájné hory a je vyznačena 
80  originálními  tabulkami  Klubu 
českých  turistů.  Putování  začíná 
u  románské  Rotundy  sv.  Jiří  a  sv. 
Vojtěcha na hoře Říp, vede západ-
ní  cestou  okolo  Prahy  a  končí  na 
vrcholu Velkého Blaníku.

Mezi  hlavní  místa  trasy  patří 
zejména  Říp,  Libušín,  Křivoklát, 
Beroun, Svatý Jan pod Skalou, Karl-

štejn, Dobřichovice, Kamýk nad Vl-
tavou, Prčice, Miličín nebo Blaník.

Na  webových  stránkách  www.
cestaceska.cz  návštěvník  obdrží 
podrobné  informace k  jednotlivým 
etapám  cesty  včetně  popisu  trasy, 
její  délky,  výškového  profi lu,  časo-
vé  náročnosti,  informace  o  okolí, 
možnostech  ubytování  a  občerst-
vení a další.  Jsou zde uvedeny tipy 
jak a proč putovat, průvodní texty, 
návod  jak  pracovat  s  otázkami  či 
doporučení na poutníkovu výbavu. 
Do té patří Poutníkův deník s téma-
ty  k  zamyšlení  včetně  návodných 
otázek a vložené mapy s detailním 
popisem cesty. Je v něm také dosta-
tek místa pro zapisování poznámek 
a sbírání  turistických razítek. Lidé, 
kteří cestu absolvují, se mohou za-
psat do elektronické Knihy poutní-
ků na stránkách spolku. (eh) n

Poutní cesta Říp – Blaník
vede přes Beroun

S

výboru  z  jeho  rozsáhlé  soukromé 
korespondence.  Z  půldruhého 
tisíce  korespondenčních  sdělení, 
psaných Talichovou  rukou,  vybral 
muzikolog  Milan  Kuna  280  dopi-
sů.  Jedná  se  o  reprezentativní  vý-
běr,  který  postihuje  nejdůležitější 
situace a osudové křižovatky z Ta-
lichova  života.  Autor  zpřístupňuje 
nejenom  dopisy,  které  se  v  rámci 
pozůstalosti  dostaly  do  sbírkové-
ho  fondu  muzea,  ale  hlavně  pak 
ty, které pravděpodobně nikdy ne-
bude možné vidět, protože dodnes 
zůstávají v rukou adresátů a jejich 
dědiců.

Knihu si bude možné na místě 
zakoupit,  součástí  bude  také  au-
togramiáda a hudební vystoupení 
Talichova kvarteta. (mčk) n

ěsto  Beroun  a  Městské  informační 
centrum Beroun připravilo ve spolu-

práci s destinační agenturou Berounsko de-
set tipů na pěší výlety z Berouna a do jeho 
blízkého okolí. Trasy výletů jsou jak nároč-
nější, tak i snadné, takže si každý vybere. Vý-
lety jsou zpracovány v rámci brožury, která 
je  k  dostání 
v  informač-
ním  centru 
a  kterou  si 
můžete  zob-
razit  pro-
střednictvím 
QR  kódu. 
(hoch) n

Podzim láká k pěšímu poznávání okolí

M

lety jsou zpracovány v rámci brožury, která 

PĚŠÍ VÝLETY
BEROUN A OKOLÍ
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Jubilea
n Dne 13. října se dožil významné-
ho životního jubilea 85 let pan Jiří 
Pokorný z Berouna. Celý svůj život 
zasvětil své ro-
dině a práci pro 
občany našeho 
města i širokého 
okolí. Všichni 
znají Jirku jako 
obětavého a pra-
covitého člověka 
s láskou ke sportu, zahradničení a své 
vlasti. Angažuje se v aktivitách města 
Berouna a vždy se snažil být nápo-
mocný při řešení problémů. Přejeme 
mu do dalších let hlavně pevné zdra-
ví. Milující rodina a všichni přátelé.
n Dne 5. listopadu oslaví své 70. na-
rozeniny paní Jitka Strosová. Přejeme 
hodně štěstí a zdraví do dalších let.
n Krásné 80. narozeniny oslaví 8. lis-
topadu paní Veneta Zahradníková, 
přejeme vše nejlepší.
n Další listopadovou jubilantkou je 
paní Věra Bobková. Ta 18. listopadu 
oslaví 80. narozeniny a my jí k to-
muto jubileu přejeme hodně zdraví 
a štěstí.
n Dne 26. listopadu oslaví kulaté 
85. narozeniny paní Květoslava Pic-
ková z Berouna. Celá rodina přeje 
hodně zdraví do dalších let.
n Ke všem gratulantům se přidávají 
představitelé města Beroun, redakce 
Radničního listu a také Klub důchod-
ců Beroun.

Zubní pohotovost
n 5. – 6. 11. MUDr. Holmanová Jar-
mila, Hořovice, Komenského 49, tel.: 
311 516 660
n 12. – 13. 11. MUDr. Joukl Jan, 
Králův Dvůr, Průmyslová 614, tel.: 
728 349 403
n 17. 11. MUDr. Csölle Zdeňka, 
Králův Dvůr, Průmyslová 614, tel.: 
722 532 538
n 19. – 20. 11. MUDr. Karmazíno-
vá Jitka, Hořovice, Komenského 49, 
tel.: 311 516 660
n 26. – 27. 11. MUDr. Khamchukov 
Oleksii, Beroun, Pod Kaplankou 508, 
tel.: 705 126 502
Pohotovost je od 8:00 - 11:00.

Připomeňme si
Den boje za svobodu

a demokracii
ne  17.  listopadu  si  můžeme 
opět  společně  připomenout 

Den  boje  za  svobodu  a  demokracii. 
Představitelé berounské radnice uctí 
tento výjimečný den formou květiny, 
kterou umístí na budovu radnice.

Dále pro zájemce opět připraví-
me pietní místo u pomníku mistra 
Jana  Husa,  kde  bude  moci  každý 
zapálit  svíčku  a  zavzpomínat,  jak 
se  tento  důležitý  den  stal  již  ně-
kolikrát zásadním milníkem české 
a československé historie. n

D

Okénko zastupitelů
Vyjádření k povolebnímu vyjednávání

těli bychom poděkovat všem, kteří nás podpořili ve volbách. Obhájili 
jsme 4 mandáty, přesáhli hranici 20 000 hlasů a skončili druzí. To je pro 

nás velký závazek. Do povolebního vyjednávání jsme šli s chutí v práci pokračo-
vat, dokončit zahájené projekty a plnit sliby, které jsme v našem programu měli. 
K jednání jsme přistupovali konstruktivně a otevřeně s cílem se dohodnout a být 
členy koalice. Sešli jsme se se zástupci Beroun sobě (BS), Nezávislými Berouňáky 
(NB), ODS i Společně pro Beroun (SpB). S ODS a NB jsme našli programovou 
shodu zejména v rozpracovaných projektech. Na základě zkušenosti z předchozí 
koalice jsme se bavili věcně a přímo. Výsledkem pozitivně vedeného dialogu 
bylo, že další spolupráci nic nebrání. Se zástupci BS jsme se sešli ve čtvrtek 6. 10. 
Jednání se neslo v poklidném duchu. V první řadě jsme dostali informaci, že BS 
mají zájem pouze o jednoho z trojice bývalé koalice. Na naši přímou otázku, 
o koho by měli ideálně zájem, jsme odpověď nedostali. Nedostali jsme ovšem 
ani nabídku ke spolupráci, takže jsme si snadno domysleli, že s námi nepočítají, 
i přes pochvalu, že jsme pracovití a jsou za námi vidět výsledky. Na závěr jednání 
se zástupci BS zeptali, zda jsme připraveni se odpoutat od ODS. Odpověděli 
jsme, že s ODS jsme ve vzájemné shodě odpracovali 4 roky a jestli odpoutat 
znamená podtrhnout, tak to koaličním partnerům neděláme. Vždy jsme drželi 
dané slovo, a pokud se s někým rozejdeme, tak pouze po vzájemné dohodě. 
Setkání se zástupcem SpB bylo konstruktivní. Byli jsme příjemně překvapení, že 
i zástupce SpB ocenil naše výsledky i pracovitost. Probrali jsme i možnost široké 
koalice, které se z principu nebráníme, ale narazili jsme hned na jejich nereálnou 
představu 9 radních, která v zastupitelstvu o 21 členech není ze zákona možná. 
Ctíme výsledky voleb a čekali jsme, zda přijde nabídka ke spolupráci od BS. Ta 
nepřišla, proto jsme dále jednali z pozice „druhých na pásce“, kde od nás naši 
voliči jistě nečekají pasivní odchod do opozice. Dokázali jsme se dohodnout na 
pokračování s našimi stávajícími koaličními partnery na další 4 roky.

Ing. Irena Mastná, Hnutí ANO 2011 + NK n

Ch

erounská městská policie slaví celých třicet let od svého založení. Je to příle-
žitost oslavit výročí v obřadní síni radnice a oficiálně členům městské policie 

poděkovat z úst představitelů našeho města. Vzájemně se ujistit, že je vše v nej-
lepším pořádku. Zároveň jde o příležitost zamyslet se nad jejím fungováním, nad 
náplní její činnosti i nad tím, kam se za ta léta posunula. Zda jde skutečně o insti-
tuci, která je pro občany našeho města nepostradatelná. Co si o ní občané myslí.

Radnice pokládá městskou policii za neodmyslitelnou součást záchranného 
systému a jako důkaz předkládá v aktualitě zveřejněné na webu města napří-
klad profesionální zásah našich strážníků při nedávném požáru bytového domu 
v Tyršově ulici. Naše strážníky chválili i představitelé Hasičského sboru. Což o to, 
před takovými výkony všichni smekáme, ale nejsou tohle spíše extrémní situa-
ce, které samozřejmě tu a tam nastanou, a které je nutné operativně zvládat, 
zatímco soustavná, každodenní činnost městské policie je něco zcela jiného? 
Požár je výjimečná tragédie, ale bezpečnost v ulicích je něco, co vnímáme všichni 
každý den. Ptejme se: mají občané našeho města reálný, oprávněný pocit, že se 
v ulicích nemusejí ničeho obávat? Že se nemusejí štítit sednout si na lavičku 
v Pakostově sadu? Že je nikdo neobtěžuje slovy „kámo, nemáš drobák?“ Že 
nemusejí být svědky hádek a potyček opilých tzv. nepřizpůsobivých osob? Že 
mohou jít večer z vlakového nádraží beze strachu, že je někdo v průchodu pod 
dálnicí přepadne? Že jejich dětem nikdo nebude nabízet drogy?

Vůbec nejde o pokuty za neplnění vyhlášek. Nejde o pokuty za špatné parko-
vání. Zajistit bezpečnost občanů je primárním úkolem veřejné či místní správy.

Naše městská policie slaví třicet let. Popřejme jí k narozeninám vše nejlepší. 
Sluší se to. Ale na bujarou oslavu a plácání se po ramenou to rozhodně není.

Až se občané našeho města budou skutečně cítit bezpečně, pak teprve bu-
deme mít všichni důvod k oslavě.

Snad se nám to splní dřív než za dalších třicet let…
Luboš Zálom, Lepší Beroun n

B
30 let od založení městské policie. Je co slavit? ak je zvykem a tradicí, také v le-

tošním  roce  se  berounský  bet-
lém rozroste o další figuru.  Jak se 
říká, pokud  totiž do něj nepřidáte 
každý  rok  novou  postavu,  betlém 
bude  umírat.  To  se  tomu  našemu 
nestane,  protože  už  teď  můžeme 
prozradit, že nová dřevěná socha je 
již téměř hotová. Tentokrát to bude 
medvěd. Ten  je s Berounem neod-
myslitelně  spjatý  jak  historicky, 

J

Berounský betlém tentokrát 
obohatí medvěd

máme  jej přímo v erbu,  tak  i díky 
současným  obyvatelům  Městské 
hory.  Pevně  věříme,  že  nová  figur-
ka udělá dětem i dospělým radost. 
Dodejme, že betlém bude na svém 
místě už při zahájení berounského 
adventu, který se uskuteční v nedě-
li 27. listopadu (viz strana 1). Všich-
ni jste srdečně zváni. n

Beroun v plavecké soutěži druhý
alší  ročník  Plavecké  soutěže 
měst  se  uskutečnil  ve  středu 

5. října a zapojilo se do něj několik 
desítek  bazénů  z  celé  republiky. 
A  nechyběl  ani  Beroun,  který  ob-
hajoval  zlato  z  loňského  ročníku 
v kategorii město do 20 tisíc oby-
vatel. Do bazénu se tentokrát vyda-

D lo celkem 341 lidí, což je o několik 
účastníků  víc  než  v  loňském  roce. 
Bohužel to k vítězství nestačilo. I tak 
je ale důvod k radosti, Beroun totiž 
za vítězem skončil jen těsně a může 
se radovat z druhého místa. Zvítězil 
Rychnov nad Kněžnou, třetí skonči-
la Litomyšl. n

ředstavujeme nový dárek pro 
děti, vydali jsme pro ně eko-

logické omalovánky. Jmenují se Be-
rounské ekologické třídění a získat je 
můžete v našem infocentru. Věříme, 
že dětem udělají radost a pomohou 
jim v orientaci, jak správně třídit. Ma-
lou ukázku z omalovánek najdete na 
straně 14. n

P
Vydali jsme ekologické 

omalovánky
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Cenu města Beroun letos
získali Emil Šnaidauf

a Taneční centrum R.A.K.
Kulturním  domě  Plzeňka  se 
ve středu 19.  října uskutečnil 

slavnostní večer při příležitosti udí-
lení Cen města Beroun.

Stejně  jako  v  předchozích  le-
tech  i  tentokrát  zastupitelé  města 
na  základě  doporučení  letopisecké 
komise  a  Rady  města  udělili  Cenu 
dvěma laureátům. Ocenění z rukou 
starostky  Soni  Chalupové  převzal 
Emil  Šnaidauf  za  celoživotní  akti-
vity při ochraně a  tvorbě životního 
prostředí a za úspěšné šíření těchto 
myšlenek mezi odbornou  i  laickou 
veřejností,  zejména  mezi  mládeží. 
Dalším  oceněným  je  Taneční  cent-
rum  R.A.K.  Beroun  za  30letou  re-
prezentaci města Beroun na národ-
ní a mezinárodní úrovni v tanečních 
soutěžích,  za  aktivní  podporování 
rozvoje výchovy a pohybového vzdě-
lávání dětí a mládeže na Berounsku.

Zároveň  bylo  uděleno  čestné 
občanství Antonínu Abrahamovi  za 
osobní  statečnost  v  řadách  česko-
slovenských  legií  v  letech  1918  až 
1920 a za jeho úspěšné pedagogic-
ké působení v měšťanských školách 
v  Berouně  a  v  regionu  v  období 

V před 1. světovou válkou a První re-
publiky.  Jelikož  nejsou  známí  jeho 
příbuzní,  nechala  radnice  zhotovit 
pamětní desku, která bude umístě-
na na Jungmannově základní škole, 
kde Antonín Abraham působil.

Při  slavnostním  udílení  cen  se 
všichni  přítomní  mohli  s  oceněný-
mi  blíže  seznámit  prostřednictvím 
natočených  medailonků  na  webu 
města. O laureátech se dočtete také 
v následujících článcích. n

DOSAVADNÍ DRŽITELÉ
CENY MĚSTA BEROUN

2013: Vladimír Izbický,
Smíšený pěvecký sbor Slavoš

2014: Jana Čapková, Karel Souček

2015: Jana Civínová, Jiří Kahoun

2016: Božena Kebrlová, Zdeněk Zůna

2017: Marie Holečková, Karel Žák

2018: František Hampl, Peter Kuhar

2019: Marie Kopřivová, Jan Rybáček

2020: Jan Furčák, Charita Beroun

2021: Věra Bočková,
Rudolf Kadeřábek

n Ceny města Beroun předala laureátům starostka Soňa Chalupová.

ntonín  Abraham  se  narodil 
27.  července  1877  v  Příbra-

mi. Osudově  je  však mnohem více 
spojen  s  Berounem,  kde  v  kasár-
nách  88.  pěšího  pluku  absolvoval 
koncem 90. let 19. století základní 
vojenskou  službu.  V  Berouně  byl 
také v  roce 1908 přijat  jako učitel 
na obecnou chlapeckou školu poz-
ději měšťanskou školu, která sídlila 

A a  opět  vyučoval  v  „měšťance“ ma-
tematiku, geometrii, kreslení a  tě-
lesnou  výchovu.  Antonín  Abraham 
byl ženatý, manželství však zůstalo 
bezdětné.

V šedesátých letech žil,  již  jako 
vdovec a penzista, v Praze. „Je ironií 
osudu,  že  stejná  bolševická  moc, 
proti které  legionář Antonín Abra-
ham bojoval v Rusku, mu do života 

Antonín Abraham

Legionář a učitel zahynul pod koly sovětského tanku

n Antonín Abraham

vstoupila ještě podruhé v pozdním 
věku.  Stalo  se  tak  23.  srpna  1968 
nedaleko  jeho  bydliště  ve  Straš-
nicích.  Byl  sražen  sovětským  vo-
jenským  vozidlem  a  těžce  zraněn 
převezen  do  vinohradské  nemoc-
nice,  kde  následující  den  zemřel. 
Antonín  Abraham  se  stal  nejstarší 
obětí sovětské invaze z roku 1968,“ 
uzavírá vyprávění Jan Souček. n

v  dnešní  Jungmannově  základní 
škole. „Po vypuknutí světové války 
se  v  roce  1915  mobilizovaný  zá-
ložník  Antonín  Abrahám  objevuje 
v  berounských  kasárnách  znovu. 
Se svým 88. pěším plukem se do-
stal na východní  frontu do Haliče. 
Již 7. září 1915 padl u Tarnopolu na 
dnešní  Ukrajině  do  ruského  zajetí 
a poté strávil tři roky v ruských za-
jateckých táborech. V Kazani v roce 
1918 podal přihlášku do českoslo-
venských  legií,“ připomíná životní 
osudy Antonína Abrahama předse-
da  Československé  obce  legionář-
ské jednoty Beroun Jan Souček.

Antonín Abraham se stal  legio-
nářem 21. září 1918 a byl přidělen 
ke štábu československých vojsk na 
Rusi. Už v hodnosti svobodníka se 
s  legendárním  obrněným  vlakem 
Orlík účastnil tvrdých bojů na tran-
ssibiřské  magistrále.  Po  návratu 
evakuační lodí do Evropy byl v roce 
1920  v  hodnosti  desátníka  demo-
bilizován  a  vyškrtnut  z  řad  česko-
slovenského  vojska.  V  Berouně  se 
vrátil ke svému civilnímu povolání 

n Antonína Abrahama bude připomínat pamětní deska, která bude umístěna 
na Jungmannově základní škole.

n Slavnostní večer se uskutečnil v sálu Kulturního domu Plzeňka.
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en  málokdo  toho  ví  o  zdejší 
přírodě  tolik  jako  dlouholetý 

učitel a letošní laureát Ceny města 
Beroun Emil Šnaidauf. Příroda byla 
společně se sportem jeho láskou už 
od dětství. Sám hrával fotbal za be-
rounskou  Lokomotivu  alias  České-
ho lva a poté trénoval malé fotbalis-
ty. Patnáct let působil jako vedoucí 
mužstva u HC Berounští medvědi.

Své poznatky a zkušenosti z pří-
rody  předával  dlouhá  léta  nejen 
svým žákům, ale snažil se je popu-
larizovat  i  široké  veřejnosti.  Podle 
něj  je  ze  všeho  nejdůležitější,  aby 
děti  poznávaly  přírodu  zejména 
v okolí místa, kde žijí. „Proto jsem 
začal  psát,  fotit  a  publikovat,  aby 
naše  děti  poznáváním  zdejších 
rostlin a živočichů postupně získaly 
vztah k přírodě, vážily si ji a chovaly 
se k ní ohleduplně,“ vysvětluje.

Emil  Šnaidauf  je  také  autorem 
naučných stezek v Berouně a oko-
lí.  Naposledy  vytvořil  13  nových 

J

Emil Šnaidauf

Neúnavný průvodce berounskou přírodou

sal se rok 1992, když Jan Liška 
dostal nápad založit si vlastní 

taneční skupinu. „Už jsem v té době 
tancoval u Romany Chvátalové spo-
lečenské tance, ale cítil jsem, že to 
není úplně to, co bych chtěl dělat,“ 
vzpomíná na okamžik, kdy se  roz-
hodl jít odlišnou cestou.

P žena, která se sem za ním přistěho-
vala.  „Jsem  ráda,  že  jsme  tady  za-
kotvili, jsou tu skvělí lidé, kteří nám 
hodně pomáhají. A stal se snad ze 
mě také Berouňák,“ říká Klára Liš-
ková, která tanec doporučuje všem 
bez  rozdílu  věku:  „Nejenom,  že  si 
užijete spoustu zábavy, ale hlavně 
si zlepšíte náladu, protože tanec je 
pro  náladu,  nejenom  pro  dobrou 
fyzickou  kondici.  Určitě  si  přijďte 
zatancovat, ať je vám deset, ať jsou 
vám tři roky nebo ať je vám klidně 
i  šedesát,“  zve  všechny  milovníky 
pohybu Klára.

Taneční centrum R.A.K.

Jak to všechno před třiceti lety začalo

n Zakladatel Tanečního centra R.A.K. 
Jan Liška s manželkou Klárou.

panelů  na  naučnou  stezku  vedou-
cí z Králova Dvora přes Beroun do 
Srbska, která je součástí cyklostez-
ky  Po  stopách českých 
králů.  „Dělal  jsem 
i naučné panely přímo 
do  škol  například  pro 
Jungmannovu základní 
školu, kde je letní kolo-
nie  netopýra  velkého. 
To  je  v  podstatě  uni-
kát.  Představte  si,  že 
v létě se na půdu školy 
slétne  600  netopý-
řích  samic,  které  tam 
odrodí  a  vykrmí  svoje 
mláďata,“  vypráví  ro-
dilý  Berouňák  a  otec 
dvou synů, který má na 
svém  kontě  i  několik 
publikací.  Pro  učitele  přírodopisu 
shrnul  náměty  na  školní  exkurze 
do okolí Berouna v publikaci nazva-
né Regionální vlastivěda. Velmi vy-
dařeným dílem je i atlas přírodních 

zajímavostí  okresu  Beroun  s  jeho 
oblíbeným ledňáčkem v hlavní roli. 
Všichni milovníci přírody se mohou 

těšit na další regionální výpravy za 
rostlinami a živočichy, které právě 
dokončil. Knížka vyjde pod názvem 
Život  Berounska  a  Hořovicka  kon-
cem listopadu.

I když je Emil Šnaidauf čerstvě 
v důchodu, stále je v jednom kole. 
Ke své publikační činnosti v odbor-

ných i populárních 
časopisech.  Emilu 
Šnaidaufovi  patří 
také  velké  podě-
kování  od  redakce 
Radničního  listu, 
s  níž  dlouhodobě 
spolupracuje  při 
tvorbě  oblíbeného 
přírodovědného 
a  vlastivědného 
seriálu.  Nově  pů-
sobí v informačním 
středisku  CHKO 
Český  kras  ve  Sva-
tém  Janu  pod  Ska-
lou.  „Jako  učitel 

jsem byl zvyklý předávat  informa-
ce dětem. Nyní mohu v  této práci 
pokračovat v tomto íčku, které má 
vlastně stejný cíl,“ uzavírá své vy-
právění. n

n Emil Šnaidauf při předávání Cen města Beroun za rok 2022.

Ale  jak  její manžel  správně po-
dotýká,  R.A.K.  není  zdaleka  jen 
o tanci a rozvíjení pohybových do-
vedností:  „Možná  bych  to  neměl 
říkat,  ale  já  za  primární  a  úplně 
nejdůležitější považuji to, že u nás 
děti  najdou  nové  kamarády.  Takže 
pokud  chceš  tančit  a  najít  své  ka-
marády, tady máš tu možnost!“

Za redakci Radničního listu dě-
kujeme  tomuto  činorodému  man-
želskému  páru  za  skvělou  práci, 
kterou pro naše město tolik let dělá 
se  stále  stejným  elánem  a  nadše-
ním. n

Taneční  skupinu  R.A.K.  za-
ložil  s  Tomášem  Bokem  a  o  čtyři 
roky  přistoupila  i  jeho  partner-
ka  a  dnes  manželka  Klára.  Jejich 
společná cesta tak začala získávat 
konkrétní  obrysy  nejen  v  osob-
ním,  ale  i  pracovním  životě.  „Po 
nějakém čase  jsme zjistili,  že nás 
úplně  neuspokojuje  dělat  jen  ta-
neční  skupinu  a  vrhli  jsme  se  na 
taneční  centrum,  což  zahrnovalo 
i práci s dětmi. Já jako ženská jsem 
měla  více  trpělivosti  než  Honza, 
začala  jsem  od  nejmenších  dětí 
a  tak se  to vyvíjelo až do dneška, 
kdy už je to tradice. Chodí k nám 
děti od čtyř let a jsou tady dokud 
mohou dýchat, tančit a dokud je to 
baví,“ připojuje se se vzpomínka-
mi Klára Lišková.

Taneční centrum R.A.K. se stalo 
pojmem nejen v Berouně, ale i da-
leko  za  jeho  hranicemi.  Od  roku 
2000 je také součástí české repre-
zentace. Své město malí i velcí be-
rounští  tanečníci  reprezentují  na 
největších  vrcholných  soutěžích. 
„Jsme dokonce držiteli mistrovské-
ho titulu z Evropy a vicemistři světa. 
Velmi si vážíme toho, že nás město 
Beroun po celou dobu podporuje,“ 
dodává Jan Liška, který jako správ-
ný patriot své město miluje a je na 
něj pyšný. A zamilovala si ho i jeho 
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Kulturní a společenský kalendář 11/2022
1.

Ondřej Havelka a jeho Melody Makers Předposlední koncert v rámci Mezinárodního hudebního festivalu 
Talichův Beroun.ÚT 19:30 KD Plzeňka

Halloween v muzeu Celodenní program pro děti - strašidelná trasa plná úkolů s odměnou 
na konci.ÚT 9:00 Muzeum Českého krasu

4.

Křest knihy Václav Talich: dopisy Představení nové publikace o jednom z nejvýznamnějších dirigentů 
20. století. Více na str. 6.PÁ 17:00 Obřadní síň radnice

Zvukový dýchánek Koncert tibetských zpívajících mís a dalších relaxačních hudebních 
nástrojů.PÁ 18:00 Městská knihovna

4.
- 6.

Tvořivý víkend První listopadový víkend se v DDM uskuteční již tradiční tvořivý 
víkend pro děti. Více na www.ddmberoun.cz.PÁ - NE 17:00 DDM Beroun

5.

Velká cena města Berouna 24. ročník celostátní soutěže ve sportovním tanci. Diváci mají
v průběhu akce možnost odejít a vrátit se s vrácenkou.SO 8:00 KD Plzeňka

Klub hráčů
Rádi hrajete deskovky? Vezměte rodinu či partu a přijďte k nám!

SO 13:00 Městská knihovna

6.
Honza a Hejhulák

Divadelní představení pro děti a jejich rodiče.
NE 14:00 KD Plzeňka

7.
Posedíme, pocvičíme, kulturou se osvěžíme Cvičení s Marcelou Bergerovou pro berounské seniory pořádá MKC 

Beroun.PO 14:00 KD Plzeňka

8.

Plzeňská filharmonie Přijďte si užít závěrečný koncert Mezinárodního hudebního festivalu 
Talichův Beroun.ÚT 19:30 KD Plzeňka

Počátky fotografického aktu u nás Výstava ukazuje, že také počátky dějin fotografování aktu v českých 
zemích jsou bohaté. Více na str. 17.ÚT 17:00 Holandský dům

9.

Chuťovka Situační komedie Gérarda Lauziera v podání ochotnického souboru 
DIVseDIV při MKC Beroun.ST 19:00 KD Plzeňka

Veganství pro každého aneb… Přednáška s ochutnávkou Michaely Levíčkové v rámci celoročního 
cyklu Za minutu dvanáct.ST 18:00 Městská knihovna

10.

Přednáška J. S. Machar, básník a modernista Společenský buřič a nejčtenější autor své generace očima literární 
historie.ČT 18:00 Muzeum Českého krasu

Letem ptačím světem
Přednáška Petra Mrázka k probíhající výstavě fotografií Ptačí svět.

ČT 18:00 Městská knihovna

13.
Přespolní běh Pro všechny příznivce běhání se chystá 1. ročník Přespolního běhu. 

Více na www.ddmberoun.cz.NE 10:30 DDM Beroun

14.
Posedíme, pocvičíme, kulturou se osvěžíme Další příležitost pro seniory, jak si protáhnout tělo. Cvičení se koná 

i 21. a 28. listopadu.PO 14:00 KD Plzeňka

15.

Klub zdraví Beroun Nenechte si ujít přednášku na téma zdravotní gramotnost, systém 
zdravotní péče a zdravotního pojištění.ÚT 18:00 Klubová scéna KD Plzeňka

Válka na východní Ukrajině Přednáška tento konflikt představí pohledem reportážního
a dokumentárního fotografa Vojtěcha Dárvíka Mácy.ÚT 18:00 Městská knihovna

16.

Tančírna uprostřed týdne Romana Chvátalová zve na parket všechny, kteří si chtějí zatančit 
uprostřed pracovního týdne.ST 19:00 KD Plzeňka

Akustická noc Přijďte si zahrát, povyprávět či zazpívat. Více informací na 
www.trybeat.cz.ST 18:30 Pivovar Berounský medvěd

17.
Lampionový průvod DDM Beroun pořádá tradiční lampionový průvod zakončený

ohňostrojem.ČT 17:00 Husovo náměstí

19.

Knihovnický ples v duchu Harryho Pottera Předprodej vstupenek v MIC - 350 Kč, na místě 450 Kč.
Více na str. 17.SO 19:00 KD Plzeňka

Světýlkové bludiště Přijďte s dětmi strávit příjemný podvečer a projít si osvětlené bludiště 
a trasy u Domu dětí a mládeže v Berouně.SO 17:00 DDM Beroun



11www.mesto-beroun.cz

n Výstavy n Hudba, tanec n Přednášky n Muzea, knihovna n Ostatní akce

Pokračující výstavy: Karel Frantel - V zátiší (Muzeum berounské keramiky, výstava trvá do 6. 11.), Výstava Václav Talich & festival Talichův Be-
roun (Muzeum Českého krasu, výstava potrvá do 20. 11.), Retro s překvapením- Květa Makovská (Městská galerie Beroun, výstava potrvá do 25. 11.)

22.

Burza práce Jedinečná příležitost pro ty, kteří hledají práci nebo chtějí změnit 
zaměstnání. Více informací na str. 18.ÚT 10:00 KD Plzeňka

Krotitelé Ducha: Pastoral Brothers
Duo mladých evangelických farářů známých z YouTube.

ÚT 18:00 Městská knihovna

23.

ZUŠ Václava Talicha - taneční obor Žáci tanečního oboru základní umělecké školy představí veřejnosti,
co se dosud naučili.ST 18:00 KD Plzeňka

Literární večery Stranou Islandský večer s přední českou překladatelkou z islandštiny Martou 
Bartoškovou.ST 18:00 Městská knihovna

24.

Čtenářský klub Čtete rádi? A rádi si o knížkách povídáte? Nemáte s kým sdílet své 
čtenářské zážitky? Pak je čtenářský klub právě pro vás!ČT 18:00 Městská knihovna

Science Café DDM Beroun zve na přednášku s diskuzí z cyklu Science Café,
tentokrát na téma Les míti, či mýtiti?ČT 18:30 DDM Beroun

25.

Setkání pro blízké duševně nemocných Přijďte mezi nás, nabídneme vám šálek čaje a bezpečný prostor
pro sdílení vašich starostí i radostí.PÁ 17:00 Městská knihovna

Adventní věnec nebo svícen Cena: 50 Kč/základní korpus na věnce nebo svícen, další komponenty 
si vybíráte na místě a kupujete jednotlivě.PÁ 14:00 DDM Beroun

26.
Den pro dětskou knihu

Zábavný program pro děti v rámci celostátní kampaně.
SO 9:00 Městská knihovna

26.
- 27.

CZECH POLE ART 2022
Celorepubliková soutěž v Pole dance s uměleckým zaměřením.

SO-NE KD Plzeňka

27.
Zahájení adventu v Berouně Zveme vás na slavnostní zahájení Berounského adventu.

Více na str. 1.NE 16:00 Husovo náměstí

30.

Adventní koncert ZUŠ Václava Talicha Přijďte si v prvním adventním týdnu vychutnat příjemnou sváteční 
atmosféru na koncert pořádaný ZUŠ V. Talicha.ST 18:00 KD Plzeňka

Sdružení středočeských výtvarníků V Městské galerii můžete až do 30. prosince navštívit výstavu
středočeských umělců. Více na str. 17.ST Městská galerie Beroun

datum začátek název čas popis

Městské kino Beroun
Vzhledem ke koordinaci uzávěrek filmových vydavatelů a Radničního listu není pokaždé možné vytisknout program ve finální verzi.
Prosíme proto návštěvníky, aby si aktuálnost programu vždy ověřili na webových stránkách kina www.kinoberoun.cz. Děkujeme za pochopení.

1. ÚT
17:30 Il Boemo ČR/IT 140 Historický velkofilm je inspirovaný skutečným příběhem jednoho z nejvyhledáva-

nějších hudebních skladatelů druhé poloviny 18. století – Josefa Myslivečka.

20:00 Trojúhelník smutku ŠV/VB 149 Model Carl a jeho partnerka influencerka Yaya jsou pozváni na luxusní výletní plav-
bu. Společnost jim zde dělá opravdu vybraná smetánka.

2. ST
17:30 Top Gun: Maverick USA 131 Pete „Maverick“ Mitchell k smrti rád pilotuje stíhačky. Dokonce tak, že se už přes 

třicet let úspěšně brání povýšení ve strukturách amerického letectva.

20:00 PSH Nekonečný příběh ČR 70 Českou hudební legendu Peneři strýčka Homeboye neboli PSH zná v České repub-
lice snad každý.

3. ČT 18:30 Ennio USA 156 Oscarový režisér Giuseppe Tornatore přináší filmovou poctu svému příteli a legen-
dárnímu skladateli filmové hudby Enniu Morriconemu.

4. PÁ
17:30 Šoumen krokodýl USA 122 Když se rodina Primmů přestěhuje do New Yorku, jejich syn Josh se snaží zvyknout 

si na novou školu i přátele.

20:00 Hranice lásky ČR/POL 95 Hana začíná cítit, že její vztah s Petrem se pohybuje v příliš zajetých kolejích. Roz-
hodne se ho tedy osvěžit.

5. SO

15:00 Princ Mamánek ČR 100 Princ Ludvík Otomar Karel XII. je velmi spjatý se svou milující maminkou.

17:30 Vražda v Londýně USA 98 V londýnském West Endu 50. let se náhle zastaví plány na filmovou verzi divadel-
ního hitu poté, co je zavražděn jeden z klíčových členů štábu.

20:00 Za vším hledej ženu ČR 105 Tři kamarádky, tři osudy. Krásná Alex, sympatická Marta a svéhlavá Irena.

6. NE
15:00 Šoumen krokodýl USA 122 Viz 4. 11.

18:30 Jan Žižka ČR 125 Film inspirovaný skutečným příběhem jednoho z největších vojevůdců své doby, 
nikdy neporaženým Janem Žižkou z Trocnova.
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7. PO 18:30 Black Adam USA 125 Téměř 5000 let poté, co byl obdařen všemocnou mocí egyptských bohů je Black 
Adam vysvobozen ze svého pozemského hrobu.

8. ÚT
17:30 Za vším hledej ženu ČR 105 Viz 5. 11.

20:00 Ďáblova kořist USA 93 Sestra Ann je pětadvacetiletá dívka, která oddaně věří, že provádění exorcismu je 
jejím posláním.

9. ST
17:30 Hranice lásky ČR/POL 95 Viz 4. 11.
20:00 Il Boemo ČR/IT 140 Viz 1. 11.

10. ČT
15:30 Indián ČR/SLO 94 Ondřej je tvrdý obchodník a arogantní workoholik, který dojednal životní obchod 

s bohatým investorem. Pak do něj vstoupí duch indiána…

18:30 Black Panther: Wakanda nechť žije USA 161 Královna Ramonda, Shuri, M’Baku, Okoye a Dora Milaje bojují o ochranu svého 
národa před zasahujícími světovými mocnostmi.

11. PÁ
17:30 Vstupenka do ráje USA 104 Když vám dcera, která tráví prázdniny na Bali, oznámí, že se tam zamilovala a bude 

se vdávat, pravděpodobně skočíte na první letadlo a poletíte jí to rozmluvit.
20:00 Vražda v Londýně USA 98 Viz 5. 11.

12. SO
15:00 Planeta Praha ČR 85 Tvůrci oceňovaného filmu Planeta Česko se tentokrát vydali na výpravu do betono-

vé džungle hlavního města.
17:30 Šoumen krokodýl USA 122 Viz 4. 11.
20:00 Black Panther: Wakanda nechť žije USA 161 Viz 10. 11.

13. NE
15:00 Princ Mamánek ČR 100 Viz 5. 11.
18:30 Black Panther: Wakanda nechť žije USA 161 Viz 10. 11.

14. PO
17:30 Top Gun: Maverick USA 131 Viz 2. 11.
20:00 Hranice lásky ČR/POL 95 Viz 4. 11.

15. ÚT
17:30 Oběť SLO/ČR 92 Irina je svobodná matka původem z Ukrajiny, žijící na českém maloměstě. zastihne 

ji nečekaná zpráva, ŽE Igora kdosi surově zbil.

20:00 Svatý pavouk DÁN/
NĚM 115 V noci řádí v Mašhadu sériový vrah, který láká oběti do své sítě. Zabíjí ženy, pro-

stitutky.

16. ST
17:30 Black Adam USA 125 Viz 7. 11.
20:00 Vstupenka do ráje USA 104 Viz 11. 11.

17. ČT
15:30 Buko ČR 112 Jarmila se po ztrátě muže ocitne na životní křižovatce, kde se musí rozhodnout, 

zda zbytek života už jen trpělivě “přečká”.

18:30 JFK návrat: Za zrcadlem USA 115 Třicet let po svém filmu JFK bere režisér Oliver Stone diváky na cestu po nedávno 
odtajněných důkazech o atentátu na prezidenta Kennedyho.

18. PÁ
17:30 Black Panther: Wakanda nechť žije USA 161 Viz 10. 11.
20:00 Oběť SLO/ČR 92 Viz 15. 11.

19. SO

15:00 Šoumen krokodýl USA 122 Viz 4. 11.

17:30 Grand Prix ČR 107 Filmová komedie vypráví příběh dvou bratranců, jejichž snem je dostat se na zá-
vody Formule 1.

20:00 Black Panther: Wakanda nechť žije USA 161 Viz 10. 11.

20. NE
15:00 Princ Mamánek ČR 100 Viz 5. 11.
18:30 Za vším hledej ženu ČR 105 Viz 5. 11.

21. PO
17:30 Princezna zakletá v čase 2 ČR 120 Mladá alchymistka Amélie získává zakázanou kouzelnou moc: dokáže částečně 

ovlivňovat tok času.

20:00 Menu USA 108 Mladý pár cestuje do jedné z nejexkluzivnějších destinací na světě, aby povečeřel 
v restauraci, která nabízí jedinečný kulinářský zážitek.

22. ÚT
17:30 Grand Prix ČR 107 Viz 19. 11.

20:00 Dreaming Walls: Hotel Chelsea BEL/FR 80 Newyorský hotel Chelsea býval v 60. letech minulého století útočištěm nejslavněj-
ších undergroundových umělců své doby.

23. ST
17:30 Oběť SLO/ČR 92 Viz 15. 11.
20:00 JFK návrat: Za zrcadlem USA 115 Viz 17. 11.

24. ČT
15:30 Top Gun: Maverick USA 131 Viz 2. 11.

18:30 Vánoční příběh ČR 118 Originální snímek plný nečekaných situací, emocí, dojemných chvil, ale i zábavy 
odkrývá rodinné vztahy u Skálů.

25. PÁ
17:30 Fabelmanovi USA 151 Mladý muž Sammy Fabelman, který vyrůstá v Arizoně po 2. světové válce, objeví 

zdrcující rodinné tajemství.
20:15 Black Panther: Wakanda nechť žije USA 161 Viz 10. 11.

26. SO
15:00 Princ Mamánek ČR 112 Viz 5. 11.
17:30 Black Panther: Wakanda nechť žije USA 161 Viz 10. 11.
20:15 Vánoční příběh ČR 118 Viz 24. 11.

27. NE
15:00 Princezna zakletá v čase 2 ČR 120 Viz 21. 11.
18:30 Grand Prix ČR 107 Viz 19. 11.

28. PO
17:30 Planeta Praha ČR 85 Viz 12. 11.

20:00 Stávka S. SVAZ 82 Film líčí povstání v ruské továrně, kde jsou dělníci dohnáni k revoltě kvůli chamti-
vosti a nepoctivosti majitele.

29. ÚT
17:30 Jan Žižka ČR 125 Viz 6. 11.
20:00 Menu USA 108 Viz 21. 11.

30. ST
17:30 Vánoční příběh ČR 118 Viz 24. 11.
20:00 Fabelmanovi USA 151 Viz 25. 11.
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ezisková  organizace  Zámek  Liteň  letos 
uvede  Adventní  koncert  v  sále  historické 

Čechovny situované v zámeckém areálu v Litni. 
Koncert se uskuteční v neděli 27. listopadu od 
18:00.

Představí  se  členové  skupiny  lesních  rohů 
České  filharmonie,  smyčcové  uskupení  Pavel 
Bořkovec Quartet a jejich hosté a do svých řad 

pozvou rovněž vybrané absolventy jarních Liteň-
ských hornových dnů. Nebude chybět ani zpěv 
v podání vybrané vítězky Ceny Jarmily Novotné. 
Program nabídne skladby Mozarta, Beethovena 
či Webera a zazní i vánoční melodie.

Vstupenky je možné objednávat již nyní. Po-
drobnosti jsou dostupné na www.zamekliten.cz. 
(bd) n

N
Kulturní tip: Adventní koncert v liteňské Čechovně

atím poslední osobou, kterou 
bude  připomínat  pamětní 

kámen  před  dnešním  Muzeem 
Českého  krasu,  je  Kamila  Rou-
bíčková  (1880-1942).  Majitelka 
někdejšího  vyhlášeného  železář-
ství příslušela do nejvýznamnější 
židovské  rodiny  v  Berouně.  Její 
příběh  však  nezačíná  zde,  ale 
ve  vedlejší  vesnici  Jarov.  Jelikož 
se Židé až do roku 1849 nesměli 
usazovat  ve  městech,  nacházeli 
útočiště  na  vsích.  Otec  Kamily, 
Leopold  Neumann,  v  rozporu 
s obecně  tradovaným mýtem, že 
Židé  byli  jen  obchodníci  a  živ-
nostníci,  provozoval  na  Jarově 
zemědělskou  usedlost.  Jeho 
manželka  pocházela  z  Mořiny, 
z nejstarší a nejpočetnější židov-
ské náboženské obce. Nevíme, co 
Leopolda přinutilo se v sedmde-
sátých letech 19. století usedlosti 
vzdát a zakoupit v Berouně na ná-
městí  obchod  se  smíšeným  zbo-
žím  čp.  35  (dnes  drogerie  DM). 
V  každém  případě  jeho  druhá 
dcera Kamila se narodila  již zde. 
Zvláštní shodou náhod tento dům 
před  Neumannovými  vlastnil  za-
kladatel onoho železářství Hynek 
Roubíček,  než  koupil  roku  1869 
Jenštejnský dům čp. 87. Než před 
koncem století  zemřel, určil  jako 
pokračovatele  živnosti  syna  Ru-
dolfa.  Není  divu,  že  se  zakoukal 
do  Kamily  Neumannové,  ostatně 
oba  domy  stály  na  náměstí  na-
proti  sobě.  V  roce  1900  se  slavi-
la  svatba.  Rudolf,  který  nedávno 

Berounské stolpersteiny (4) - Kamila Roubíčková
V květnovém čísle RL jsme vám představili nový projekt, které má za cíl připomenout oběti holocaustu v Berouně formou vsazení 
pamětního kamene do dlažby v místech, kde tito lidé žili. Nyní přinášíme poslední medailonek prvních čtyř rodin Židů, jejichž pa-
mětní kameny financovali soukromí dárci z našeho města a měly by být instalovány do konce tohoto roku. Jejich osud se podařilo 
rekonstruovat na základě mnoha drobných střípků historické paměti.

Seriál…

převzal  firmu  od  otce,  očekával 
brzké narození potomka, leč tady 
se  rodinné  štěstí  zadrhlo.  Man-
želství bohužel zůstalo bezdětné. 
O to více se Rudolf upjal na vedení 
firmy,  která  prosperovala.  Je  tře-
ba si uvědomit, že Roubíčkovo že-
lezářství založené roku 1861 bylo 
široko  daleko  jediné  a  poptávka 
po  nejrůznějších  výrobcích  ze 
železa  a  do  domácnosti  neustále 
stoupala spolu s rozvojem města. 
Rudolf  s  manželkou  se  snažili, 
aby  zákazníkům  splnili  veškerá 
přání. Za tím účelem šli neustále 
s  dobou,  např.  počátkem  30.  let 
20. století zavedli prodej tehdejší 
technické novinky – radiopřijíma-
čů.  Úspěch  v  obchodě  se  odrazil 
nejen  v  rostoucím  majetku,  ale 
také v ochotě jej rozdávat potřeb-
ným, ať už se jednalo o příspěvky 
sociální,  spolkové  či  jiné.  Oba 
manželé si velmi štědrou pomocí 
a  starostí  o  ostatní  zřejmě  zčásti 
vynahrazovali  chybějící děti. Oba 
se účastnili čile spolkového  i ná-
boženského  života,  aniž  by  na 
sebe  upozorňovali.  Všech  šest 
zaměstnanců  velkého  obchodu 
se  vyjadřovalo  v  tom  smyslu,  že 
si nemohli přát  lepšího šéfa. Ka-
mila,  ač  ochuzena  o  děti,  byla 
šťastná  až  do  okamžiku,  kdy  se 
dozvěděla,  že  manželovo  tělo  je 
zachváceno  rakovinou.  Zemřel 
čtyřiašedesátiletý roku 1935 v po-
dolském sanatoriu. Kamila se po 
smrti  svého  muže  ukázala  jako 
minimálně  stejně  schopná,  byť 

vyřízení pozůstalosti  trvalo dlou-
ho.  Mnoho  z  majetku  představo-
valy  pohledávky  různých  firem; 
zde  se  ukazoval  rub  Roubíčkovy 
dobré  povahy,  čehož  množí  pod-
nikatelé  zneužívali.  Když  byla 
pozůstalost  konečně  uzavřena, 
Československo  již  neexistovalo. 
Kamila se snažila udržet obchod 
i za sílícího antisemitismu, ale byl 
to předem prohraný boj. Nejprve 
podnik  v  roce  přezval  obchodní 
vedoucí  železářství,  snad  po  do-
hodě  s  Kamilou.  To  však  Němce 
nadlouho  nezastavilo.  V  říjnu 
1942  obchod  manželů  Roubíč-
kových  arizoval  neblaze  proslulý 
treuhänder  Nicolas  nobile  de 
Tartaglia,  agent  nacistické  tajné 
služby,  ve  prospěch  Židovského 

vystěhovaleckého  fondu.  Pak  už 
to  šlo  i  se  samotným  obchodem 
od  deseti  k  pěti.  Získali  jej  dva 
Němci,  které  však  záhy  odvedli 
na  frontu.  U  toho  však  už  Kami-
la  Roubíčková  nebyla.  Většinu 
berounských Židů nechali místní 
úřady  na  příkaz  nacistů  nuceně 
vystěhovat  do  okolních  vesnic 
s trapným odůvodněním na nedo-
statek  bytů.  Kamila  přišla  nejen 
o obchod, ale i o svůj domov. Na 
jaře  1941  se  musela  nastěhovat 
do Vráže, do domku na dohled od 
tamního  hřbitova  a  vypomáhat 
v  hospodářství.  Zde,  bez  man-
žela,  zbavena  majetku  a  všech 
práv, ponížena na úroveň zvířete, 
přežívala necelý rok. Poslední děj-
ství  tragédie  se  odehrálo  v  úno-
ru  1942:  deportace  přes  Kladno 
do  Terezína.  Kamila  již  měla  na 
bedrech šest křížků a takto staré 
osoby  neměly  příliš  velké  šance, 
že zde zůstanou delší dobu. O dva 
měsíce  později  nastupovala  do 
dalšího transportu do ghetta Lub-
lin ve východním Polsku.  Jednalo 
se o jedno z prvních likvidovaných 
ghett. O dalším osudu Kamily se 
můžeme  jen  dohadovat.  Staří 
Židé skončili svou životní pouť ve 
vyhlazovacím táboře Bełżec. Když 
začal  do  komory  proudit  oxid 
uhelnatý  z  přistaveného  náklad-
ního  auta,  dost  možná  naposle-
dy  poděkovala  Bohu,  že  jí  nedal 
děti…

Jiří Topinka
Státní okresní archiv Beroun n

Z

n Kamila Roubíčková

Den válečných veteránů
n Český svaz bojovníků za svobodu Be-
roun zve k účasti na pietním aktu, který se 
uskuteční jako připomínka Dne válečných 
veteránů v pátek 11. listopadu od 11:00 
u hrobu Obětem světové války 1914 - 1918 
na Městském hřbitově v Berouně.

Historie Dne válečných veteránů se váže 
k ukončení 1. světové války (11. listopa-
du 1918). Toto datum se stalo, na paměť 
obětem nejstrašnější války, jakou lidstvo do 
té doby poznalo, v demokratických zemích 
Evropy, v USA a Kanadě „Dnem válečných 
veteránů“.

V novodobé historii České republiky 
bylo datum 11. listopadu jako Den váleč-
ných veteránů poprvé vzpomenuto v roce 
2001. (čsbs) n

uzeum Českého krasu zvou společně s nakladatelstvím Machart na slavnostní křest již osmé 
knihy z povídkové řady autorky Hany Hrabákové. Tentokrát se můžete těšit na Povídky ke 

kávě aneb Jak přežít čas dovolené. Křest knihy se uskuteční v prostorách Muzea Českého krasu, 
a to 15. listopadu od 17:00. Příjemnou atmosféru podpoří hudební kapela Třehusk s Miloslavem 
Frýdlem který se zároveň zhostí role kmotra nové povídkové knihy. Po skončení slavnostního křtu si 
novou knihu budete moci na místě zakoupit a nechat podepsat autorkou. n

M
Křest knihy Povídky ke kávě aneb Jak přežít čas dovolené
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Ahoj!
Já jsem kontejner
na bioodpad.

Nemám rád 
  zbytky masa, 

kůže a kostí 
  použité rostlinné 

oleje
 léky
 plastové tašky
uhynulá zvířata
  omáčky 

a pomazánky

Mám rád
  zbytky ovoce 

a zeleniny
 pečivo 
  skořápky
 zvadlé květiny 
  listí a větvičky
  čajové sáčky 

a kávové filtry
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Za přírodními krásami Berounska

Krásné, ale jedovaté
a  Berounsku  roste  spousta 
zajímavých  a  krásných  rost-

lin, ale řada z nich je jedovatých. 
Toxické  látky,  které  obsahují,  se 
někdy využívají nebo se využívaly 
v  minulosti  k  výrobě  léků  či  v  li-
dovém  léčitelství.  Jedovaté  jsou 
i vzácné a chráněné druhy. Napří-
klad některé jarní byliny skalních 
stepí a teplomilných trávníků Čes-
kého krasu. K nim patří koniklec 
luční český a hlaváček  jarní, oba 

z čeledi pryskyřníkovitých.  Je po-
zoruhodné, že se jim ovce a kozy 
při  pastvě  vyhýbají.  Do  stejné 
skupiny rostlin náleží  i oměj vlčí 
mor. Již z názvu vyplývá, že se ex-
trakt rostliny v minulosti používal 
k trávení vlků. Tato až jeden metr 
vysoká lesní bylina kvete v červnu 
a  červenci  bledožlutými  přilbovi-
tými  květy.  Na  podzim  můžeme 
na  vlhkých  a  podmáčených  lou-
kách spatřit fialově kvetoucí ocún 

jesenní.  Koně  a  dospělý  skot  se 
při  pasení  ocúnu  vyhýbají,  ovce 
a kozy nikoliv. Jsou proti jeho toxi-
citě velmi odolné, ale jejich mléko 
je  jedovaté. Některé rostliny  jsou 
nebezpečné  také  lidem,  zvláště 
dětem,  které  mohou  považovat 
jejich plody za jedlé. K nebezpeč-
né záměně s borůvkou může dojít 
ve  vlhčích  listnatých  lesích,  kde 
se  vyskytuje  vraní  oko  čtyřlisté, 
jehož  plody  jsou  kulaté  modro-

černé bobule. Otravy sice nekončí 
smrtí, ale projevují se zvracením, 
průjmem a bolením hlavy. Daleko 
větší  nebezpečí  hrozí  po  konzu-
maci  plodů  lýkovce  jedovatého. 
Jedná se menší keř, který již brzy 
na  jaře  vytváří  krásně  vonící  rů-
žové  kvítky.  V  červenci  a  srpnu 
dozrávají šťavnaté červené pecko-
vice. Jsou prudce jedovaté. Udává 
se, že 10-12 plodů může způsobit 
již smrt dospělého člověka.

N Mezi jedovaté rostliny patří i je-
den náš jehličnatý strom. Tis čer-
vený  je  celkem  běžnou  dřevinou 
našich parků nebo okrasných za-
hrad. Ve volné přírodě se však vy-
skytuje velice vzácně. Tento strom 
případně  keř  dorůstá  10  -  15  m 
výšky.  Jedná  se  o  dvoudomou 
dřevinu, rozeznáváme tedy samčí 
a samičí rostliny. Jeho jehlice jsou 
ploché, tmavě zelené a lesklé, na 
rubu  světlé.  Červenohnědá  šu-
pinatá kůra se ve stáří deskovitě 
odlupuje.  Dřevo  tisu  je  tvrdé, 
těžké a velmi pružné. Proto se ve 
středověku  používalo  na  výrobu 
luků a kuší. Tis je jediným jehlič-
nanem,  který  neobsahuje  prys-
kyřici.  Jde o druh s hustými leto-
kruhy. Roste velmi pomalu, a tak 
malé stromy mohou být i stoleté. 

V Čechách jsou známé tisy, jejichž 
stáří se odhaduje na 800 let. Mo-
hou se však dožít  i vyššího věku, 
údajně i více než 2 000 let. Tis na 
rozdíl od většiny našich jehlična-
nů nemá šišky. V září u samičích 
stromů  dozrávají  semena,  která 
jsou  obklopena  červenými  duž-
natými  míšky.  Ty  jediné  nejsou 
jedovaté. Jinak celá rostlina, včet-
ně černých semen, je smrtelně je-
dovatá. Dokonce podle některých 
pověstí  se  lidem  stalo  osudným 
i přespání v tisovém lese. Jednou 
z mála oblastí, kde tis ještě roste 
divoce v přírodě, je Křivoklátsko. 
Tady  se  vyskytuje  na  stinných 
skalnatých  úbočích  kolem  řeky 
Berounky  a  v  některých  údolích 
potoků.  V  chráněné  krajinné  ob-
lasti  Křivoklátsko  je  evidováno 
přes 3 000 jedinců tohoto vzácné-
ho jehličnanu. Emil Šnaidauf n

n Koniklec luční český

n Hlaváček jarní

n Oměj vlčí mor

n Ocún jesenní n Lýkovec jedovatý

n Vraní oko čtyřlisté

n Tis červený
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Pojďme zavzpomínat na vaše za-
čátky, jak vlastně váš divadelní 
spolek vznikl?

Naše  úplné  začátky  jsou  spjaty 
s Honzou Horným a jeho divadelní 
prací  na  berounském  gymnáziu. 
On  se  do  toho  pustil  v  roce  1994 
a  přivedl  k  divadlu  první  nadše-
né  herce.  Byli  mezi  nimi  i  Viktor 
Korček,  Štěpánka  Blechová,  Katka 
Kripnerová a další, kteří se později 
objevili  v  HPG.  Tohle  období  znám 
jen  z  vyprávění,  ale  vím,  že  Honza 
měl  ideální  intuici  pro  hry,  které 
dokázaly  nadchnout  dětské  herce, 
byly  hravé,  zábavné,  pro  velké  ob-
sazení,  v  kulisách  malovaných  na 
velké pruhy látek z Tiby. Každý, kdo 
touto  zkušeností  prošel,  si  divadlo 
zamiloval, pro mnohé to byla láska 
na  další  desetiletí.  Já  jsem  se  při-
pojil až později, když si Honza jako 
svoji  čtvrtou  hru  zvolil  klasickou 
anglickou komedii 1+1=3. To už byla 
hra o dospělých věcech: záletnictví, 
lhaní,  sexu,  a  nás  to  tehdy  úplně 
uhranulo.
Kolik divadelních kusů jste za 
těch 25 let nazkoušeli a předsta-
vili divákům?

Naše letošní premiéra  je v po-
řadí  třicátá  druhá  pod  hlavičkou 
HPG, což mi při zpětném pohledu 
připadá  až  neskutečné,  ale  je  to 
tak.  I  když  pro  každého  z  nás  je 
to číslo trochu jiné, neboť ne vždy 
jsme  hráli  v  kompletní  sestavě 
a také se vznikem HPG dál skvěle 
fungovalo  divadlo  na  gymnáziu, 
kde jsme hráli i v dalších předsta-
veních.

Herci první generace slaví úspěch
už 25 let, je to zkrátka „Mirákl“

Herci 1. generace slaví 25 let na prknech, která znamenají svět. Za dobu své existence dokázali svými výkony na jevišti rozesmát tisíce 
diváků. Snad každý, kdo byl na některém z jejich představení, se ihned stal jejich fanouškem. Herci 1. generace se po svém vzniku 
stali v Berouně fenoménem a jejich nadšení pro věc trvá dodnes. Při příležitosti letošního jubilea jsme vyzpovídali jednoho z před-
stavitelů HPG Jiřího Filipa.

Na kterou z nich nejraději vzpo-
mínáte a proč?

Je těžké vybírat, neboť s každou 
hrou  se  pojily  měsíce  intenzivní 
práce  a  pro  každou  jsme  dlouho 
„žili“.  Také  jsme  si  téměř  vždy  vy-
bírali hry, které v sobě měly nějaké 
nové výzvy, proto je každá pro nás 
i  ve  vzpomínkách  originál.  Ačkoli 
diváci  s  námi  mají  spojeny  přede-
vším komedie, hráli jsme za ta léta 
i řadu klasiky, dobovky, detektivky, 
v repertoáru jsme měli i hru ve ver-
ších nebo sci-fi  thriller s časovými 
skoky. Proto odpověď na tuto otáz-
ku bude asi vždy hodně subjektiv-
ní, každý z nás má v srdci jinou hru, 
podle toho, jak moc byla práce na 
ní  pro  něj  intenzivní.  Já  například 
hrozně rád vzpomínám na Cyrana, 
kde  jsem si mohl užít hraní a kde 
jsme  byli  maximálně  soustředění 
a naprosto oddaní divadlu.
Vaše představení bývají bezna-
dějně vyprodaná. Co říkáte na 
takový úspěch, který se vás drží 
už čtvrt století?

Ano,  ale  také  tomu  jdeme  na-
proti  tím, že hrajeme velmi málo, 
řada her měla premiéru i derniéru 
zároveň, takže kdo nás chce vidět, 
nesmí váhat. (smích) Ale vážně: My 
jsme  nesmírně  vděční,  že  po  celé 
to  čtvrtstoletí  máme  jedno  obrov-
ské štěstí, které nám v dobrém zá-
vidí spousta našich kamarádů di-
vadelníků – máme skvělé, nadšené 
a oddané berounské publikum. Už 
první představení Dalskabát vidě-
lo okolo 300 lidí a většina z nich je 
s námi po celou dobu a viděli jsme 

se i letos na poslední premiéře. Je 
to zázrak, snažíme se si jej zaslou-
žit a vždy při zkoušení myslíme na 
to, že naše věrné publikum nesmí-
me  zklamat,  musíme  být  na  sebe 
přísní a ždímat ze sebe maximum 
možného.
Jak dlouho vám trvá, než s novým 
kouskem můžete před publikum?

Jednoduchou odpovědí je, že čím 
starší jsme, tím déle. Je to dané po-
většinou životní fází, ve které se spo-
lečně  nacházíme.  Dříve  jsme  měli 
méně  závazků  a  zkoušeli  jsme  mi-
nimálně třikrát týdně i o víkendech, 
prostě jsme tím žili. Nyní máme ro-
diny a děti, které si žádají náš čas, 
zkoušíme jednou týdně, proto nám 
to trochu trvá. Neřekl bych, že leni-
víme, je to jen o prioritách. Ideálně 
nám  nyní  trvá  nazkoušení  hry  asi 
devět měsíců a rádi bychom zvládli 
jednu hru ročně, i když v posledních 
letech je to náročné a ne vždy se to 
podaří dodržet.
Už si vychováváte druhou gene-
raci herců? Půjdou vaše děti ve 
šlépějích rodičů?

Jojo, to je tím názvem, ono to tak 
nějak  předjímá,  že  další  generace 
očekáváme. (smích) To je třeba uvést 
na  pravou  míru.  První  generace 
v  našem  názvu  tehdy  vyjadřovala, 
že  na  nic  nenavazujeme.  Nebyla 
žádná zkušenost, o kterou se opřít, 
pomocná  ruka,  šli  jsme  do  toho 
sami  a  prokousávali  se  tím  sami. 
Cítili  jsme se na poli divadla první, 
i  když  to  nebyla  samozřejmě  prav-
da,  ale  to  je  původ  našeho  jména. 
Nikdy jsme nepřemýšleli, zda bude 
nějaká druhá generace, pravdou je, 
že přiléhavější by pro nás bylo herci 
„jedné“ generace, neboť  jsme stále 

stejná parta, nevytváříme generační 
divadlo, kde by se setkávali a učili se 
mladší od starších. A  to platí  i pro 
naše  děti.  Máme  to  docela  rozpro-
střené, Vítkův syn je již dospělý, vět-
šina dětí je zatím menších školních 
a  máme  i  docela  čerstvá  batolata, 
takže to zatím není vůbec uzavřené, 
ale my na tom cíleně nepracujeme. 
Snad nám to odpustí, že si divadlo 
necháváme pro sebe. (smích)
A teď k vašemu nejnovějšímu 
kusu. Letos jsme měli možnost 
vidět vaši novou hru Mirákl v An-
dalusii. Představte nám ji blíže.

Pro  naši  jubilejní  sezónu  jsme 
věděli, že hledáme párty, fiestu, sku-
tečnou  slavnost,  kde  bychom  s  di-
váky pařili a bavili se, nejen my na 
jevišti, ale i diváci v hledišti. Zároveň 
jsme si přáli najít nějakou hereckou 
výzvu. Přibývající  léta nás totiž svá-
dí  jít  cestami,  které  se  nabízí  –  ti, 
co  vypadají  životem  více  ošoupaní 
hrají  staré,  mrzuté,  hysterické,  ti, 
co vypadají ještě svěže hrají mladé, 
naivní, romantické. Je to takové naše 
dell’arte a pokaždé mi to přišlo tro-
chu škoda. Hledali jsme něco, ať je 
vidět, že nerezavíme, alespoň uvnitř. 
Na Miráklu nás moc baví, že je kon-
taktní a my milujeme kontakt s pu-
blikem. Často se nám dříve povedl 
i  tam, kde původně být neměl,  tak 
tentokrát máme pro  takové situace 
rovnou „nabito“.
Už jste s Miráklem slavili úspěch 
na Tetíně, kdy vás ale s ní ale uvi-
díme v Berouně?

Pro naši výroční premiéru jsme 
hledali nějaké prostředí a sál, kde 
jsme ještě nikdy nehráli, což není 
v  Berouně  snadné  najít.  Tetín  byl 
pro  nás  zajímavou  volbou  a  pre-
miérové  představení  tam  bylo 
neopakovatelným  zážitkem,  který 
jsme si moc užili. Navíc pro spous-
tu našeho berounského publika to 
nebyla nepřekonatelná vzdálenost 
a  prostě  jsme  se  sešli  na  kopci 
nad Berounem. Ale je pravdou, že 
zahrát si doma v Berouně bychom 
moc chtěli. Na podzim plánujeme 
tři představení a  jedno z nich by-
chom rádi zahráli v Berouně. Ter-
míny určitě dáme včas vědět.
Celý rozhovor najdete na www.mes-
to-beroun.cz v záložce Aktuality. n

n Jiří Filip při režírování.

n Zatím poslední hrou HPG byla komedie Mirákl v Andalusii.
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Předprodej vstupenek
Prodej vstupenek v MIC Beroun
n 6. 11. HONZA  A HEJHULÁK; di-
vadlo pro děti; KD Plzeňka; 14:00; 
90 / 110 Kč
n 9. 11. CHUŤOVKA; divadlo; KD 
Plzeňka; 19:00; 200 Kč
n 19. 11. 1. KNIHOVNICKÝ PLES; 
KD Plzeňka; 19:00; 350 Kč
n 18. 12. SVATBA BEZ OBŘADU; 
divadlo; KD Plzeňka; 19:00; 540 / 
490 Kč
Informace o novinkách vám mů-
žeme zasílat e-mailem. Stačí za-
slat žádost o zasílání na e-mail:
mic@mkcberoun.cz n

oslední  výstavou  letošního 
roku v Městské galerii v Duslo-

vě vile budou díla Sdružení středo-
českých výtvarníků. Toto sdružení se 
představilo v Berouně již několikrát, 
protože  si  myslíme,  že  by  beroun-
ští  milovníci  umění  měli  vidět,  co 
se  okolo  našeho  města  děje.  Navíc 
i v  tomto sdružení figurují beroun-
ští výtvarníci. Někteří z nich již mezi 
námi  nejsou,  ale  berounskou  vý-
tvarnou scénu zastupuje nyní malíř 
Tomáš Petříček.

Sdružení  středočeských  výtvar-
níků  se  skládá  z  profesionálních 
umělců působících ve Středočeském 
kraji. Bylo založeno 31. května 1990 

v  Praze.  Navazuje 
na  tradice  kraje 
a  rozvíjí  výtvar-
nou  činnost  v  co 
nejvyšší kvalitě.

Tvorba  těch-
to  výtvarníků 
zahrnuje  tvorbu 
plošnou  i  pro-
storovou.  Plošná 
tvorba  je  zastou-
pena  olejomal-
bou  na  plátně, 
akrylem,  kresbou 
a grafikou. U pro-
storové  tvorby  se 
setkáváme  s  nej-

ýstava,  která  je  pořádána  ke 
20.  výročí  galerie  Holandský 

dům,  bude  zahájena  mimořádně 
v úterý 8. listopadu v 17:00 a potrvá 
do 26. listopadu.

Výstava ukazuje, že také počátky 
dějin  fotografování  aktu  v  českých 
zemích  jsou  bohaté  a  že  již  v  éře 
monarchie  obsahují  široké  námě-
tové  spektrum.  Výstava  si  všímá 
jak děl uměleckého charakteru, tak 
širšího  mimouměleckého  kontextu 
fotografování  nahých  těl  souvise-
jícího  s  liberálnější  společenskou 
atmosférou  a  s  prudkým  rozvojem 
amatérské  fotografie  po  přelomu 
19. a 20. století. V 19. století míval 
většinou  fotograf  aktů  problém, 
snímky  se  mu  zabavovaly,  mohlo 
to mít soudní dohru. Výjimkou byla 
vyobrazení,  u  nichž  akt  byl  v  roli 
umělecké  alegorie,  tolerovaly  se 
i  prezentace  etnologických  snímků 
z krajin, kde nahota byla přirozená, 
a dále snímky označované jako „po-
můcka pro malíře“. Zřejmě poprvé 

Počátky fotografického aktu u nás

Sdružení středočeských výtvarníků v Duslově vile

V

P různějšími  materiály  –  kovem,  dře-
vem, betonem, sklem či sádrou.

Rovněž  témata  prací  bývají  růz-
norodá, protože výtvarníci vycházejí 
nejčastěji ze své fantazie.

Členové  spolku  se  setkávají, 
vyměňují  si  své  názory,  diskutují 
a  vystavují.  Centrem  jejich  aktivit 
bývá  nejčastěji  Rakovník.  Ale  svojí 
tvorbou  oslovují  návštěvníky  i  v  ji-
ných městech. V Berouně vystavovali 
poprvé již v roce 2004. 

Cílem Středočechů je potěšit oko 
i duši milovníků umění. Přijďte i vy 
do galerie od 30. listopadu navštívit 
výstavu středočeských umělců. (jf) n

byly  u  nás  vystaveny  fotografické 
akty  roku  1856  a  to  za  zástěnou 
a  fotograf František Fridrich, který 
je vystavoval, byl za přečin souzen.

S  nástupem  organizovaného 
amatérského hnutí se začal fotogra-
fický akt zobrazovat často v přírodě, 
což souviselo mimo jiné i se zájmem 
o  nudismus  a  sport.  V  roce  1904 
měli čeští fotoamatéři již k dispozici 
také knihu o aktu a to překlad díla 
C.  H.  Stratze  Krása  ženského  těla. 
K nejstarším známým amatérským 
snímkům aktů náleží decentní stu-
die  teoretika  fotografie  Jaroslava 
Petráka  a  fotoamatéra  Jana  Srpa. 
První  ženou,  jejíž  snímky  aktů  se 
dochovaly,  byla  Julie  Jirečková. 
Jako  pomůcku  pro  svou  výtvarnou 
práci fotografoval akty již před pře-
lomem  století  Alfons  Mucha,  dále 
například Emanuel Kodet a Vojtěch 
Presissig. Poprvé na výstavě v Krá-
lovství  českém  byl  fotografický  akt 
vystaven na akci Českého klubu fo-
tografů amatérů v pražské Lucerně 
v dubnu 1911. Ve stejné době vyšel 
první akt  (Františka Drtikola)  v  ča-
sopiseckém  orgánu  tohoto  klubu 
-  Fotografickém  obzoru.  V  prosinci 
1912  pak  vyšel  ve  stejném  časopi-
se  pigmentový  Akt  od  fotoamatéra 
Karla  Anderleho.  Z  amatérského 
prostředí vycházel  také Alois Zych, 
jehož akty výrazně  inspirovala ma-
lířská  tradice. Fotografie aktů s et-
nologickým  zájmem  mívaly  vedle 
nádechu exotiky občas také zřejmé 
zaujetí  pro  erotické  pojetí.  Spíše 
jako kuriozita vyzní záběry z nevěs-
tince v Alžíru, pořizované roku 1908 
neznámým českým námořníkem.

Rozvoj  amatérské  fotografie 
přinesl množství dílek s neumělostí 
zobrazení, včetně snímků, o jejichž 
mimouměleckém charakteru neby-
lo pochyb. Vzácnější byly práce styli-

zovaná pomocí technik ušlechtilých 
fotografických  tisků  nebo  zjemňu-
jící optikou. Právě těmito prostřed-
ky  fotografie  aktu  prokázala,  že 
je  schopna  kráčet  i  v  uměleckých 
stopách a právě fotografický akt se 
svou stylizací na ušlechtilé fotogra-
fické tisky byl jedním z argumentů 
pro přijetí fotografie mezi takzvaná 
vysoká umění. V této oblasti se prů-
kopnicky zaskvěl zejména František 
Drtikol, ale to je již další, známější, 
etapa  vývoje  fotografie  aktu  v  čes-
kých zemích. Pavel Scheufler n
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OBČANSKÁ PORADNA REMEDIUM RADÍ:
Výpověď z nájmu bez výpovědní doby
n V určitých případech porušení povinností vyplývajících z nájmu dává občan-
ský zákoník možnost pronajímateli i nájemci vypovědět smlouvu bez výpovědní 
doby. V případě, že jde „pouze“ o hrubé porušení povinností, je nutné přistoupit 
k podání výpovědi s tříměsíční výpovědní dobou. Rozdíl mezi „hrubým“ poruše-
ním povinností a „porušováním povinností zvláště závažným způsobem“ (což 
je zákonný termín označující důvod pro výpověď bez výpovědní doby), určuje 
především intenzita takového jednání.

Mezi závažná porušení nájemcových povinností, pro která mu může dát 
pronajímatel výpověď bez výpovědní doby, se řadí např. nezaplacení nájem-
ného a nákladů na služby ve výši jejich trojnásobku, poškozování bytu či 
domu závažným nebo nenapravitelným způsobem, způsobení jiných závaž-
ných škod nebo obtíží pronajímateli či osobám, které v domě bydlí, nebo 
užívání bytu neoprávněně jiným způsobem nebo k jinému účelu, než bylo 
ujednáno.

Majitel vás musí vyzvat k napravení situace a dát vám k tomu přiměřenou 
lhůtu. Pokud se tak nestane, bude výpověď neplatná. Výzva může být učiněna 
i ústně, v případě soudního sporu je těžší takovou výzvu doložit. Lze tedy dopo-
ručit výzvu dát písemně. Nájemce může bez výpovědní doby nájem vypovědět, 
pokud je byt nebo dům neobyvatelný nebo porušuje-li pronajímatel své povin-
nosti zvláště závažným způsobem, a způsobuje tak nájemci značnou škodu. 
Může jít např. o neodstranění závažnějších vad či poškození v bytě pronajíma-
telem, nebo situaci, kdy byt užívá jiná osoba.

Máte potíže s bydlením? Pomůžeme vám situaci řešit. Služby občanské po-
radny jsou bezplatné. Najdete nás V Pražské bráně 74, Beroun, tel. 735 613 901.

Viola Hoznauerová n

erénní  program  Magdalé-
na,  o.p.s.  -  Berounsko,  který 

pracuje  s  uživateli  návykových 
látek,  se  účastní  tzv.  Evropského 
týdne testování od 21. do 28. 11. 
V  rámci  této  kampaně  je  zván 
kdokoli z veřejnosti na bezplatné 
a anonymní  testování na HIV,  sy-
filis a žloutenky B a C. V Berouně 

Magdaléna, o. p. s. se opět zapojuje
do Evropského týdne testování

T budeme testovat v pondělí 21. 11. 
od  13:00  do  17:00  a  v  úterý 
22. 11. od 9:00 do 13:00 v našich 
prostorách  terénního  programu 
a  adiktologické  ambulance  Mag-
daléna  o.p.s.,  Havlíčkova  1732. 
Pro  více  informací  a  objednání 
termínu  nás  můžete  kontaktovat 
na tel. 734 622 260. (dč) n

Nabídka pracovních příležitostí
 

v technických oborech, soc.službách, chem.průmyslu, logistice, autodopravě, administrativě,
obchodě, zemědělství aj. z Berouna a okolí. Burza práce je určena zájemcùm o práci z regionu,
uchazečům o práci registrovaným na ÚP ČR a také absolventům středních škol, zvána je i široká
veřejnost. Akce je určena také osobám s handicapem, které mají zájem najít práci. Součástí
burzy bude poradenství od Úřadu práce, krátké prezentace firem a také představení některých
středních škol v regionu.  

Doporučujeme zájemcům o práci, aby si s sebou vzali OP a životopis případně doklady o
dosaženém vzdělání či předchozí praxi.

BURZA PRÁCE
22.11.2022  10-16H 

KD PLZEŇKA 
PLZEŇSKÁ 83, BEROUN

Organizátor
Krajská hospodářská komora Střední Čechy ve spolupráci
s městem Beroun 
s ÚP Beroun
a StČ krajem

Pakt zaměstnanosti Středočeského kraje 
Akce je spolufinancována Středočeským krajem

Přihlásit se můžete zde
Další informace na tel: +420 702 238 238,

tvrdikova@khkstrednicechy.cz

Berounské věže
n Berounské věže, velká celodenní 
dobrodružná hra po berounských 
věžích, proběhne v neděli 13. listo-
padu na území Berouna a Tetína.

Start hry je z Husova náměstí 
od 10:00. Zde vystoupáte na Pl-
zeňkou bránu. Podíváte se, jak se 
daří večerníčkovým medvědům 
Kubovi a Matějovi, vystoupáte na 
rozhlednu na Městské hoře. Hra 
vás zavede k berounským koste-
lům, k pivovaru i do okolí města 
a na starobylý Tetín.

Jak se přihlásit? Utvořte rodin-
ný či kamarádský tým s libovolným 
počtem účastníků. Na www. praz-
ske-veze.cz jsou přihlášky, aktuální 
informace, kam se půjde, pravidla, 
cíl hry i časový harmonogram. Ne-
hrajeme na čas. Na startu každý 
obdrží mapu s vyznačenými stano-
višti, startovní průkaz pro sbírání 
razítek a itinerář s úkoly. Strategii 
si volí každý tým sám. Hrajeme 
o zlatou kostičku v cíli pro každého. 
Milan Horký n

Den otevřených dveří
ákladní škola V Zahradách zve 
zájemce  na  Den  otevřených 

dveří.  Ten  se  uskuteční  v  úterý 
8. 11. v 17:00 a je určen pro budou-
cí prvňáčky. Dozvíte se vše o škole, našem přístupu, metodách výu-
ky, projektech, zodpovíme vaše dotazy. Přijďte i s vaším prvňáčkem/
prvňačkou, pro které je také připraven program. (pi) n

Z

Komentovaná vycházka po hřbitově
n Víte, jaké zajímavé a často zapomenuté osobnosti 
z minulosti města jsou pohřbeny na zdejším hřbito-
vě? Chcete poznat umělecky cenné hrobky a náhrob-
ky, které se zde nacházejí? Komentovaná vycházka 
organizovaná Muzeem Českého krasu se uskuteční 
5. 11., sraz v 11:30 před hřbitovem. Cena 30 Kč/plné 
vstupné. (mčk) n

1. Berounský Life Design festiválek 
na téma Laskavost

askavost uzdravuje! Je to investice do spokojenosti. 
Je to kvalita, kterou když v sobě probudíme, tak ji 

můžeme směřovat každý k tomu, co je nám blízké. Spo-
lečně s ní uzdravíme svět! Zveme tě na první Berounský 
Life Design festiválek, který proběhne už v sobotu 12. lis-
topadu v Life Design studiu v centru města (bývalá Sa-
maya) - v novém sdíleném studiu, kde to žije. (kf) n

L
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e čtvrtek 6. 10. proběhl na Závo-
dí u lávky druhý ročník Drakiá-

dy pořádané Domem dětí a mládeže. 
Počasí bylo slunečné, jen vítr se nám 
někde schoval. Dětem to nevadilo 
a své draky do vzduchu dostaly 
alespoň svým rychlým během. Jako 
odměnu za svou snahu si odnesly 
krásného draka z keramiky a placku 
s dračím motivem. Všichni odcházeli 
spokojení. (ddm) n

V
Drakiáda v DDM Beroun

Sportovec roku
n Město Beroun vyhlašuje již 
tradiční anketu o nejlepšího 
sportovce v okrese. Nominace 
posílejte na e-mailovou adresu 
bezosport@seznam.cz. Nomino-
vat můžete jednotlivce a týmy do 
18 a nad 18 let, dále sportovce, 
kteří jsou z města Beroun, ale re-
prezentují nyní jiný klub. Pokud 
jste byli svědkem činu fair-play, 
pošlete nominaci i do této kate-
gorie. U nominace uveďte: jméno 
a příjmení sportovce/název týmu, 
koho reprezentuje, druh sportu, 
úspěchy v roce 2022, spojení 
na závodníka či tým a fotografi e 
nominovaného. Více o anketě se 
dozvíte na webu města Beroun, 
okresního sdružení České unie 
sportu Beroun a agentury SPORT 
Action s.r.o. Uzávěrka nominací je 
22. prosince. Slavnostní vyhlášení 
ankety Nejúspěšnější sportovec 
Berounska se uskuteční 8. úno-
ra 2023 opět v sále Kulturního 
domu Plzeňka. n

těla bych se s vámi jakož-
to  předsedkyně  školního 

parlamentu  podělit  o  zážitek. 
Dne 27.  září  jsme s kamarády  ze 
školního  parlamentu  navštívili 
Parlament opravdický. Konkrétně 
Senát.

Paní  učitelka  nám  vysvětli-
la,  co  Senát  dělá.  Obdrželi  jsme 
i  pracovní  listy,  přičemž  první 
stranu jsme si měli přečíst ve vla-
ku  cestou  do  Prahy.  Cesta  probí-
hala klidně a najednou  jsme byli 
už  na  Hlavním  nádraží.  V  samot-
ném  Senátu  jsme  prošli  nejdříve 
bezpečnostní  kontrolou  a  pak 
se  nás  ujal  pan  průvodce.  Viděli 
jsme i předsedu Senátu pana Vy-
strčila,  na  kterého  nás  průvodce 
upozornil. Mě nejvíce zaujaly ob-
razy  namalované  na  stropě.  Byly 
zvláštní.  Měly  zobrazovat  části 
dne, ale každý z nás to viděl jinak. 
Všechny  odpovědi  byly  správné, 
jak  jsme  po  chvíli  dozvěděli.  In-
terpretace totiž nebyla jednoznač-
ná. V  jednacím sále na nás čekal 
náš senátor Jiří Oberfalzer. Ten si 
s námi povídal, ptal se a my odpo-
vídali. Cestou zpět na nás čekala 
druhá  strana  pracovního  listu. 

Ch

Nový výkonný server
a pingpongové stoly

Člen  Školské  rady  GJB  Radek 
Dolejš  zprostředkoval  spolupráci 
mezi Gymnáziem Joachima Barran-
da  a  Nadací  Tipsport,  která  naší 
škole  poskytla  fi nanční  částku  ve 
výši 156 000 Kč. 

Prostřednictvím  tohoto  obnosu 
se  podařilo  zrealizovat  koupi  jed-
nak  nového  výkonného  serveru, 
jednak  dvou  venkovních  pingpon-
gových  stolů  s  cílem  zkvalitnit  ex-
teriéry školy. Díky nim budou moci 

Informace z Gymnázia Joachima Barranda
studenti v době svého volna aktiv-
ně relaxovat v areálu školy. Server 
umožní  virtualizaci  stávajícího  do-
ménového řadiče a zvýší tak úroveň 
zabezpečení  a  škálovatelnosti  při 
snazší  správě  a  zálohování.  Škola 
tak  inovuje  svou  infrastrukturu 
v  souladu  s  technologickými  tren-
dy. Děkujeme.

Gymnázium má Science PC 
laboratory

Studentským  slangem  řečeno 
se  čtvrteční  „odpoledka’’  6.  října 
na  Gymnáziu  Joachima  Barranda 
nesla  v  trochu  jiném  duchu  než 
obvykle. Za přítomnosti zastupite-
lů města Berouna  i kolegyň a ko-
legů z jiných škol jsme slavnostně 
otevřeli učebnu Science PC labora-

tory,  která  vzbuzuje  zájem  už  jen 
svým názvem. Studenti pod vede-
ním  svých  učitelů  ukázali  široké 
veřejnosti, jakým způsobem lze za-
členit nově zakoupenou informač-
ní  technologii  do  výuky  biologie, 
zeměpisu,  chemie,  matematiky, 
fyziky i cizích jazyků.

Naše  čtyři  nově  vybavené 
učebny  nabízejí  celou  řadu  mož-
ností,  jak  obohatit  vyučování 
většiny  předmětů.  Celý  projekt, 
během  jehož  realizace  byla  jed-
nak zrekonstruována a nově vyba-
vena jedna z učeben, jednak byly 
zakoupeny  další  tři  interaktivní 
panely s vestavěnými PC moduly, 
byl garantován Krajským úřadem 
Středočeského  kraje,  zřizovate-
lem GJB. (kl) n

o přijímání ke studiu ve školním roce 2022/2023

Den otevřených dveří

středa 23. listopadu 2022 

Gymnázium Joachima Barranda

Talichova 824, Beroun / www.gymberoun.cz

tel: 311 623 435, mobil: 799 542 877

e-mail: reditelna@gymberoun.cz

Gymnázium Joachima Barranda
Děkuji  škole,  že  mi  rozšiřuje  ob-
zory. Děkuji za zážitky, které jsou 

pro nás tak poučné. Nikola Kova-
říková, ZŠ, Beroun Závodí n

Školní parlament ze Závodí navštívil Parlament

Pozvánka STP
ístní  organizace  STP 
zve  všechny  své  členy 

na členskou schůzi dne 4. 11. 
od 13:30 v prostorách Klubu 
důchodců.  A  už  letos  se  mo-
hou  přihlásit  na  rekondiční 
pobyt  ve  Zvíkově,  konaný 
v roce 2023. n

M
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ezóna  letního biatlonu 2022  je 
již  historií.  Závodníci  z  Klubu 

biatlon  Beroun,  kteří  startují  v  žá-
kovských kategoriích, měli Mistrov-
ství  ČR  nedaleko  od  Prahy.  Na  zá-
vody dojíždělo od pátku do neděle 
devět závodníků, kteří si vybojovali 
postup na tento vrchol sezóny. Nej-
úspěšnější  byl  Matyáš  Seidl,  který 
vybojoval prvenství v sobotním i ne-
dělním závodě a díky bodům z těch-
to závodů získal i celkové prvenství 
v celorepublikovém žebříčku tohoto 

roku v kategorii kluci 13 let. V kate-
gorii třináctiletých dívek jsme získa-
li 5. a 7. místo díky Barboře Vykysalé 
a  Darině  Vondrusové.  V  neděli  při 
závodech  s  hromadným  startem, 
které jsou divácky velmi atraktivní, 
Karolina  Jungová  v  dívkách  12  let 

Vrchol letní sezóny má 
klub biatlonu za sebou
S obsadila  5.  místo.  V  nedělním  zá-

vodě byla Barbora Vykysalá sedmá 
a  Darina  Vondrusová  byla  desátá. 
V nejlépe obsazené kategorii chlap-
ců 15 let byl Antonín Volmut osmý. 
Jak jsou výsledky těsné, svědčí i to, 
že na vítěze mu scházelo na osmém 
místě 18 vteřin. Proběhly i štafetové 
závody a kluci 13  let mají z  tohoto 
závodu stříbrnou medaili, dívky 13 
let  jen  těsně  bramborovou.  Mezi 
padesáti  žákovskými  kluby  jsme 
obsadili  10.  místo  a  to  máme  za 

sebou teprve pětiletou 
historii  žákovského 
družstva.

Na  Mistrovství 
ČR  v  letním  biatlonu 
dorostu  a  dospělých 
na sklonku září repre-
zentovalo  klub  osm 
závodníků.  Ladislava 
Vlčková  získala  stří-
brné  medaile  v  obou 
závodech.  V  soutěži 

družstev bodovalo čtyřicet družstev 
a naši  závodníci obsadili  také  jako 
žáci desáté místo.

Chvíli  oddechu  a  začínáme 
trénovat  na  další  sezónu.  Někteří 
závodníci  se  zúčastní  i  závodů  na 
sněhu. Pavel Herold n

etos v září a říjnu se hned 
ve 4 různých věkových ka-

tegoriích podařilo týmům soft-
ballového klubu Piranhas Beroun 
obsadit 2. místo na závěrečném 
vrcholném turnaji sezóny dané 
kategorie. Výborně se také prezen-
tovaly kadetky, kterým medailový 
úspěch utekl o ten nejmenší kou-
síček. Jedná se tak o historicky 
nejúspěšnější sezónu berounského 
klubu Piranhas.

U8 – 2. místo na finále U8 Teeba-
llová liga
U9 – 7. místo na finále U9 Rookie 
ball
U11 – 2. místo na Mistrovství ČR 
U11
U13 žákyně – 2. místo na Mistrov-
ství ČR U13 žákyně
U13 žáci – 2. místo na finále U13 
Liga žáků
U16 kadetky – 4. místo na Mist-
rovství ČR U16 kadetky (mm) n

L

ruhý  říjnový  víkend  jeli  kva-
lifikovaní  berounští  plavci 

bojovat  do  hlavního  města  Prahy, 
kde  se  konal  již  50.  Ročník  Velké 
ceny  Prahy  na  radlickém  bazénu 
pod záštitou plaveckého klubu SK 
Motorlet Praha.

Berounská  výprava  TJ  Lokomo-
tivy  Beroun  pod  vedením  jejich 
trenérky  Anety  Pokorné  byla  ve 
složení:  Adam  Baštýř,  Vít  Cihlář, 
Martin  Hončík,  Eliška  Janečková, 
Tomáš  Ludvík,  Evelína  Matějová, 
Tomáš Míka, Matěj Palata, Artsiom 
Piakhota,  Michael  Procházka,  Ad-
riana  Říhová,  Matouš  Synek,  Jan 
Valečka a Barbora Zítková. Kvalitní 
výkon  předvedl  známý  dlouholetý 
plavec  Tomáš  Ludvík,  který  si  od-
vezl tři zlaté medaile. Dalším velmi 
kvalitním berounským plavcem byl 
Tomáš  Míka,  který  si  dohmátl  pro 
pět  medailí,  a  to  pro  jednu  zlatou 

D

Stříbrné úspěchy Piranhas

Velká cena Prahy v plavání

erounský  fotbalista  a  MMA 
zápasník  Tomáš  Holeček  (17) 

ukázal  letos naplno svůj potenciál 
v seniorské kategorii MMAA. Tomáš 
se na galavečeru série I Am Fighter 
v Plzni představil v napínavém zá-
pase  lehké váhy, kde porazil  tech-
nickým  K.O.  o  čtyři  roky  staršího 
Martina  Lukáče.  Svěřenec  legendy 
českého  MMA  Petra  „Monstera“ 
Knížete  se  jako  soutěžící  účastní 
druhé  řady  reality  show  organiza-
ce  I  Am  Fighter,  kde  bude  bojovat 

o možnost účasti na velkém galave-
čeru o zisk profesionální kontraktu 
v  hodnotě  10  tisíc  euro.  Ve  hře  je 
také  možnost  reprezentace  České 
republiky na mistrovství světa juni-
orů v MMA. V rámci I Am Fighteru 
budou soutěžící muset navíc kromě 
psychické  odolnosti  ukázat  i  fyzic-
kou zdatnost při drsných trénincích 
v  tělocvičně, které následně střídá 
příjemná regenerace. Kontest vysí-
lá od začátku školního roku stanice 
O2  TV  Sport,  kde  můžete  beroun-

Dostane se Holeček na MS ve smíšených bojových sportech?

B skému  rodákovi  a  vítězi  Beroun 
Fight Night 2021 fandit každé pon-
dělí po 21:00. (dh) n

a čtyři stříbrné. Další medaili, a to 
bronzovou,  pro  Beroun  vybojoval 
Jan Valečka. (LoBe)

Další články ze sportovních úspě-
chů berounských plavců najdete na 
www.mesto-beroun v záložce Aktuál-
ně – Aktuality ze sportu. n


